
Crònica
VILA-REAL                                       OCTUBRE DEL 2018

C S 6 6 - 2 0 0 2

LES XARXES nORmALITzEn 
EL nOm DE LA CIUTAT PER 
LA PRESSIó mUnICIPAL

18 L’ABOnAmEnT CULTURAL 
TAnCA L’Any AmB OBRES 
DE PROXImITAT I PRESTIgI

22LA FVmP REUnEIX A         
VILA-REAL ELS mUnICIPIS           
PER LA mEmòRIA hISTòRICA

10

Una comissió crearà una 
norma que compatibilitze 
penyes i descans tot l’any
L’augment de les queixes veïnals per les molèsties que 
generen alguns casals motiva que es busquen solucions

La normativa incorporarà una regulació d’horaris 
més ajustada i, si cal, l’enduriment de les sancions

Es crearà mobiliari 
urbà efímer 
per a la localitat

L’alumnat de l’EASD, grà-
cies a un acord de col·laboració 
entre l’Ajuntament i l’Escola, 
també podrà gaudir de tallers 
creatius i formatius, impartits 
per professionals del disseny.

U

Els proveïdors i el 
personal cobraran 
1,4 milions d’euros

El Ple aprova 111.000 euros 
per a empreses per treballs i 
serveis d’abans de juliol i el fun-
cionariat es repartirà 723.280 
euros per productivitat, hores 
extres i ajudes socials.

U

El mercat Central 
s’obri al món amb 
un web propi

El centre de negocis Efecte 
Vila-real, de la Fundació Caixa 
Rural, s’ha encarregat de crear 
el lloc web i de formar tots els 
venedors per a facilitar la in-
cursió digital.

U

Experts com Javier Megías, de Startu-
pXplore, i Raúl Mata, de MyAlert.com 
aborden aspectes com les claus per a 
innovar un mercat cada vegada més 
competitiu. PÀgInA 16

El VI Fòrum nacional 
d’Innovació revela 
nous models de negoci

L’equip de govern es mostra preocupat a causa de l’arribada de queixes de veïns del carrer del Salvador, Santa Anna, Sant Joaquim o Tremedal, entre d’altres.



tema del mes

«La normativa actual 
no ens serveix», apunta 
Benlloch i destaca que 
cal treballar tots junts 
per a arribar a acords 

U

Una comissió crearà una norma que 
compagine penyes i descans tot l’any
L’Ajuntament crearà una comissió de treball que elaborarà una normativa que compatibilitze el descans veïnal i l’activitat dels casals

L ’Ajuntament crearà una 
comissió de treball que 
servirà per a elaborar una 
normativa pròpia per a les 

penyes amb el major consens pos-
sible, amb l’objectiu de compati-
bilitzar la seua activitat amb el 
descans dels veïns, especialment 
en festes, però també durant la 
resta de l’any. 

L’alcalde, José Benlloch, ha ex-
plicat que «en els últims temps 
estan creixent les queixes veïnals 
per les molèsties d’algunes pe-
nyes i des de l’Ajuntament estem 
preocupats i volem donar solució 
a aquest problema». «Les penyes 
són una de les institucions amb 
les quals més identificats ens 
sentim, perquè són el vertader 
motor de la festa i, a més d’un 
lloc de reunió i diàleg, són espais 
on també es realitzen activitats i 
es demostra la solidaritat», afir-
ma. No obstant això, Benlloch 
lamenta que en algunes zones 
amb concentració d’aquests lo-
cals «s’estan produint problemes 
de convivència i s’han de solucio-
nar, la qüestió no està en prohi-
bir, no volem que les penyes des-
apareguen, però entre tots hem 
de donar una resposta perquè 
tothom puga sentir-se bé».

L’alcalde s’ha mostrat preocu-
pat per les queixes de veïns del 
carrer del Salvador, Santa An-
na, Sant Joaquim o Tremedal, 
entre d’altres. «Durant les fes-
tes ens permetem certes llicèn-
cies i la gent és conscient, però 
no pot ser que tot l’any hi haja 
problemes de soroll, insalubri-
tat o inseguretat, ha d’haver-hi 
uns límits», assenyala Benlloch, 
que recorda que en l’actualitat 
l’activitat d’aquests ens es regula 
per l’Ordenança de convivència 
ciutadana i que hi ha unes nor-
mes bàsiques per a comprovar 
l’estat dels casals i un control 
mitjançant el qual se’ls atorga 
un nombre de registre per a tenir 
constància de la seua existència. 

«La normativa actual no ens 
serveix», apunta i destaca que 
cal treballar tots junts i arribar a 
acords per a aconseguir un equi-
libri entre la diversió i el descans. 
«Hi ha ciutats on s’han prohibit, 
nosaltres no volem acabar així, 
perquè les penyes són un ele-
ment molt nostre, però es neces-
sita un canvi», valora.

D’aquesta manera, es crearà 
una comissió de treball, encapça-
lada per l’alcalde i, si de cas no hi 
és, per l’edila Silvia Gómez, en la 
qual estiguen representades les 
regidories de Seguretat Ciutada-

Les queixes veïnals per l’activitat de les penyes se centren en vials com el carrer del Salvador, Santa Anna, Sant Joaquim o Tremedal, entre d’altres.

Benlloch espera disposar de les conclusions en un màxim de tres mesos i aprovar el document abans de maig.

pel Ple. L’objectiu és, que en un 
màxim de tres mesos, estiguen 
les conclusions i aprovar el docu-
ment abans de maig.

«Necessitem una normativa 
més estricta, amb una regulació 
d’horaris més ajustada i, si cal, 
amb l’enduriment de sancions 
i que permeta prendre mesures 
amb aquells que no respecten la 
convivència, perquè al final, pa-
guen justos per pecadors», diu.

na, Festes i de Participació Ciuta-
dana, la Junta de Festes i la Co-
missió de Penyes i tots els partits 
polítics del consistori. 

«Tenim projectes d’altres mu-
nicipis per a treballar i crear la 
nostra normativa, però sempre 
amb el major consens possible, 
amb debat i les idees de tots», 
explica Benlloch. Així, el projec-
te final haurà de passar pel Con-
sell de Participació Ciutadana i 
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NETEJA

La campanya de festes va tenir 
tres brigades: una per als actes tau-
rins, una altra en les discomòbils i 
una altra per a les processons i ac-
tes multitudinaris en general. En 
les festes de la Mare de Déu de Grà-
cia, s’ha tornat a aplicar el mateix 
protocol, amb més contenidors en 
zones problemàtiques i major fre-
qüència de recollida. «Hem procu-
rat adaptar-nos a les rutines de les 
penyes i, encara que hem intentat 
advertir, més que sancionar, al fi-
nal s’ha interposat una denúncia 
per embrutar la via pública i 24 per 
tirar el fem fora de l’horari», apunta 
la regidora d’Administració Local, 
Anna Vicens, que indica que «en 
tota la setmana de festes hem ge-
nerat 542.380 quilos de residus».

Vicens va recordar que, tot i els 
recursos destinats, «ens vam veure 
obligats a engegar la campanya 
Vila-real + neta. La prova de foc 
va ser un pla especial en festes de 
maig, que es va saldar amb un ba-
lanç molt positiu» indica. Més in-
formació en la pàgina 8.

U

U

Més de 540 
tones de residus
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La Comissió de 
Penyes avala la 
regulació dels 
casals tot l’any

La Comissió de Penyes ava-
la la proposta per a pal·liar els 
conflictes de soroll i salubri-
tat. L’única condició, segons 
indiquen els responsables de 
l’ens, és «que no ens perjudi-
quen». El representant del 
col·lectiu, que aglutina un 
centenar de penyes, conside-
ra que «cal buscar solucions, 
exposar opinions i aconseguir 
un punt intermedi, perquè 
la convivència veïnal i estar 
a gust és primordial». Des de 
la Comissió s’afirma que la 
majoria de grups que formen 
part d’aquesta entitat «com-
pleix i es comporta, perquè 
saben que en cas de no fer-ho 
poden eixir perjudicats, com 
per exemple en la revisió de 
cadafals de la vila». «Però als 
que no estan donats d’alta no 
els podem exigir que netegen, 
ni res, això ja és paper de la 
Policia Local», argumenten. 
Alguns penyistes de les zones 
amb més volum de queixes in-
diquen que el problema són 
els grups no oficials, és a dir, 
que no formen part de la Co-
missió. Altres afirmen que el 
problema és la confluència de 
locals amb activitat tot l’any.

U

Només una de
cada cinc penyes 
inscrites forma 
part de la Comissió

Un total de 497 són els ca-
sals registrats, com obliga la 
normativa des de fa uns anys, 
a l’Ajuntament. D’aquests, 
sols un de cada cinc forma 
part de la Comissió de Pen-
yes, de manera que d’alguna 
manera «van per lliure», 
com apunten des d’aquest 
col·lectiu que valora de for-
ma positiva l’anunci de crear 
una comissió de treball per 
a elaborar la nova normati-
va. No obstant això, des de 
l’organització festiva no ama-
guen el temor que les noves 
iniciatives incloguen que els 
casals hagen d’abandonar el 
centre i, més concretament, 
el recinte de la vila. Un temor 
que l’alcalde, José Benlloch, ha 
dissipat ja que assegura que el 
que es pretén és compatibilit-
zar el dret al descans del veï-
nat amb aquest tipus d’espais. 
En aquest sentit, el consistori 
aposta per establir uns límits 
de sorolls més severs, així com 
d’incidir en la neteja de la via 
pública i la salubritat dels lo-
cals amb sancions «més im-
portants» que les actuals que 
no superen els 600 euros i, a 
més, s’incidirà en la responsa-
bilitat del titular del local.

U

L’alta participació i la tranquil·litat 
marquen el balanç oficial dels festejos
El consistori pren nota dels comportaments incívics per a mitigar els problemes generats i fomentar la convivència 

Després de l’ofrena a l’església Arxiprestal per part d’autoritats així com reina i dames, la imatge de la Mare de Déu de Gràcia va tornar a la seua ermita.

E l balanç oficial de les festes 
de la Mare de Déu de Grà-
cia parla de «tranquil·litat» 
i «alta participació». El re-

gidor de Festes, Javier Serralvo, 
acompanyat pel president de la 
Junta de Festes, José Pascual Co-
lás, i pel comissari en cap de la 
Policia Local, Domingo Adán, ha 
fet un resum «molt positiu» dels 
festejos, que han transcorregut 
amb «total normalitat».

«Han sigut 10 intensos dies de 
festa amb molta participació en 
tots els actes i una gran pluralitat 
per a arribar a tots els públics», 
indica Serralvo, per a qui «la Jun-
ta de Festes ha fet un gran treba-
ll, igual que les forces i els cossos 
de seguretat, perquè tot isca a la 
perfecció», assenyala el regidor. 
En l’aspecte negatiu, Serralvo la-
menta les «mostres d’incivisme i 
soroll, per part de penyes i per-
sones que participen en la festa, 
de les quals s’ha pres nota per a 
mitigar els problemes i fomentar 
la convivència».

TASCA POLICIAL
En concret, les festes s’han saldat 
amb 46 incidències per queixes 
de les penyes -17 menys que el 
2017-, sis denúncies per ocasio-
nar molèsties i dues cridades a 
l’ordre per excés d’horari. «En 
els grans esdeveniments amb al-
ta concentració de participants, 
no s’han produït conflictes», des-
taca Adán.

D’altra banda, en els dos con-
trols de trànsit establits en cap 
de setmana, han augmentat les 
denúncies per conduir sota els 
efectes de les drogues i l’alcohol, 
que han passat de tres a cinc, 
encara que descendeixen els de-
lictes en l’àmbit de la seguretat 
viària.

«Encara que ha sigut difícil or-
ganitzar les festes, hem seguit 

esforçant-nos per organitzar 
actes per a tots els públics i ja 
treballem perquè abans de fina-
litzar l’any tinguem algunes de 
les actuacions musicals de 2019 
contractades», agrega Colás. La 
pujada al campanar, amb 330 
participants, o la concentració 
de veïnes amb el nom de Gràcia i 
de bessons han sigut alguns dels 
actes amb millor acollida, a més 
dels esdeveniments multitudina-
ris o els concerts de Jarabe de Pa-
lo o de l’Orquesta Mondragón. 

«Considerem que aquests actes 
tenen un arrelament i una tradi-
ció que cal mantenir», assevera el 
responsable de la Junta de Festes, 
que puntualitza que «la porta 
està oberta a qualsevol persona 
que vulga suggerir actes per a 
integrar en la programació, que 
intentem que arribe a tots els ba-
rris».

La ciutat va retre homenatge a la patrona amb la missa solemne a l’església Arxiprestal, seguida per la processó.

La traca, el correfoc i el castell de focs d’artifici van marcar el final de les festes.
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La gent gran pren eL 
reLLeu i eL protagonisme en 
La festa de La tercera edat

U La gent gran va ser protagonista gràcies a la tradicional festa 
de la tercera edat al Centre de Congressos, Fires i Trobades 
amb paella i ball amb orquestra. La reina de les festes, Cristina 
Pesudo, i les dames, juntament amb el regidor de Festes, 
Javier Serralvo, entre altres, van ajudar a repartir el dinar.

La penya togego guanya 
peL miLLor empedrat en un 
concurs moLt concorregut

U El 30é Concurs d’empedrats es va convertir, amb el canvi de 
data i la repetició d’ubicació al Recinte de la Marxa,  en un dels 
actes gastronòmics més populars i participatius de les festes. 
La Penya Togego ha aconseguit el primer premi del concurs, 
seguida de Xanglot, segons, i No problem, en tercer lloc.

La ciutat gaudeix, tot i 
eLs moments de pLuja, d’una 
divertida nit de xuLLa

U La pluja no va impedir que les fogueres i brases de la 
tradicional nit de la xulla il·luminaren, un any més, els carrers 
de la ciutat. Penyistes i veïns van complir amb la tradició i can 
cuinar la típica carn a la brasa o al forn que dona nom a una 
de les cites més populars de les festes de Vila-real.

eL concurs de paeLLes i 
dinar de penyes reuneix més 
de 2.000 persones

U El tradicional concurs de paelles i dinar de penyes va reunir al 
recinte de l’avinguda de la Murà més de 2.000 persones, que 
van competir per a cuinar el millor arròs de les festes. Les de la 
Penya Tramull (1r premi), seguida de La Fusta (2n) i Els Pitufos 
(3r) van ser les millors d’entre les 39 paelles presentades.

La nit deL tombet de bou 
convoca unes 3.000 persones 
d’un centenar de penyes

U Unes 3.000 persones de prop d’un centenar de penyes 
van participar en una de les cites més multitudinàries del 
programa d’actes organitzat per la Comissió de Penyes. La 
música va estar a càrrec de l’orquestra La Cruzada. Tot seguit, 
hi va haver discomòbil a l’envelat del Recinte de la Marxa.

eL sopar de germanor 
repeteix èxit de participació a 
La pLaça deL LLaurador

U El XIII Sopar de germanor per a veïns i veïnes va convocar 
prop de 2.000 persones al recinte de la plaça del Llaurador, en 
una cita multitudinària organitzada per la Junta de Festes que 
va comptar amb l’actuació del grup de ball de l’Associació de 
Veïns del Barri de l’Hospital i de l’orquestra Twin’s.

Especial festes ; Mare de Déu de Gràcia 2018
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Especial festes ; Mare de Déu de Gràcia 2018

recollida solidària 
d’aliments a benefici de 
l’associació smara vila-real

U El segon divendres de festes va tenir lloc una nova campanya 
de recollida d’aliments solidaris a benefici de Smara Vila-real. 
L’activitat es va desenvolupar a la plaça de la Vila i, fins allí, van 
acudir la reina i les dames, així com membres de la corporació, 
abans de seguir amb la resta d’actes de l’agenda. 

la carpa de ‘(no) conéixer 
els límits’ consciencia els 
joves sobre els consums

U La campanya «(No) Conéixer els límits (no) t’ajuda a gaudir» 
que substitueix des de maig la popular «Coneixement!», 
va instal·lar una carpa informativa i amb activitats de 
sensibilització durant el concert de Despistaos. Una desena 
de joves van actuar com a voluntaris en la iniciativa.

els festejos s’obrin a la 
reflexió sobre la realitat del 
col·lectiu lGtbiQ+

U Les festes van reservar un espai important al debat i la 
reflexió sobre la diversitat sexual. Les jornades LGTBIQ+, 
organitzades per la Regidoria de Joventut, van portar a les 
festes un punt informatiu, una mostra i una xarrada per tal de 
donar visibilitat a la situació del sector LGTBIQ+.

acudim consciencia sobre 
la necessitat de millorar la 
mobilitat urbana

U L’Associació Acudim va celebrar una nova edició de la 
campanya de sensibilització i mentalització al medi 
urbà «Acudim passeja per la nostra ciutat», que buscava 
conscienciar la ciutadania de les dificultats que troben les 
persones amb mobilitat reduïda a l’entorn urbà.

un punt violeta va 
Garantir la seGuretat de les 
dones a les principals zones

U El Punt Violeta va tornar a estar present a les principals zones 
d’oci per a garantir la seguretat i la tranquil·litat de les dones. 
La Regidoria d’Igualtat va col·laborar amb el Grup de Dones 
de Vila-real i el col·lectiu SOR, les voluntàries dels quals van 
realitzar l’atenció i la informació durant diverses jornades.

la campanya 
#lapeñarecicla premia les 
penyes més sostenibles

U La campanya #LaPeñaRecicla va instal·lar tres punts de 
recollida i pesatge de vidre. L’activitat de sensibilització 
pretenia conscienciar els penyistes sobre la importància 
del reciclat de residus d’envasos de vidre, per tal de fer unes 
festes més sostenibles i respectuoses amb el medi ambient.
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L’orgue barroc de 
L’esgLésia arxiprestaL sona de 
nou en eL ii cicLe d’orgue

U L’orgue barroc de l’església Arxiprestal, una peça única de 
l’any 1724, va tornar a sonar en les festes en la segona edició 
del Cicle d’orgue barroc amb dues actuacions, una amb 
l’organista italià Carlo Maria Barile i la soprano Rosa Cortese i, 
l’altra amb l’organista Augusto Belau. 

Les festes ‘vesteixen’ La 
moda LocaL amb La desfiLada: 
vine a La moda de viLa-reaL

U La moda amb segell local ha pujat a la passarel·la de la plaça 
Major en una nova edició de la desfilada de models Vine a 
la moda de Vila-real. Una vintena d’establiments de moda i 
complements a més de tallers, estilisme i estètica i floristeria, 
han exhibit les tendències de la pròxima temporada.

Jugant, Jugant apropa Les 
festes aLs xiquets i xiquetes 
amb diverses propostes

U Les activitats de Jugant, jugant, promogudes per la Junta 
de Festes, van portar les festes als xiquets i xiquetes, amb 
atraccions, tallers i propostes lúdiques en diferents espais. 
Els unflables aquàtics de la plaça de Sant Ferran, el taller de 
robòtica de la plaça de Colom o l’actuació de la Glüps Band.

La xii mostra arreLs 
presenta eL baLL de pLaça a La 
viLa de La mÀ deL ravaL

U El tradicional ball de plaça va tornar a marcar el pas de les 
festes amb Arrels, XII Mostra de cultura i tradicions populars, 
del Grup de Danses El Raval. La reina de les festes, Cristina 
Pesudo, i la seua cort d’honor, van encapçalar el popular ball, 
en el qual ha participat també l’alcalde, José Benlloch.

pasquaLet i marigracieta 
baLLen per La viLa en 
L’activitat gegants de festa

U Pasqualet i Marigracieta van ballar amb el veïnat pel recinte 
de la vila, amb l’activitat Gegants de festa, organitzada per 
la Colla Gegantera amb la col·laboració de la Regidoria de 
Tradicions. Un dels objectius era animar la festa i acostumar 
els veïns a apropar-se als gegants i ballar amb ells.

cLasses de toreig de saLó i 
visites aL ‘corro’ s’incorporen 
a La programació taurina

U La programació taurina, amb correbous, bou per la vila i 
embolats, va incorporar novetats per a donar a conéixer 
l’activitat de la Comissió del Bou i les tradicions taurines. Amb 
aquest objectiu, els xiquets i xiquetes van poder gaudir de les 
classes de toreig de saló o el correbous infantil de carretons.

Especial festes ; Mare de Déu de Gràcia
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Vila-real proposa quatre opcions per a 
la comissaria nova de la Policia Nacional
Els tècnics del Ministeri de l’Interior i de la Policia avaluaran si els terrenys s’adeqüen a les necessitats del cos

L ’alcalde, José Benlloch, s’ha 
reunit amb la subdelegada 
del Govern, Soledad Ten, i 
la comissària principal del 

Cos Nacional de Policia a Caste-
lló, Concepción de Vega, per a 
abordar el trasllat de la comissa-
ria de Vila-real a unes noves de-
pendències «dignes» i concordes 
amb les necessitats del cos. Ben-
lloch ha posat a la disposició de 
la Policia Nacional quatre possi-
bles ubicacions, per a la seua ava-
luació per part dels tècnics, amb 
l’objectiu de «poder resoldre com 
més prompte millor una situació 
que és ja insostenible».

DIVERSES POSSIBILITATS
Dues de les opcions correspo-
nen a solars municipals, per als 
quals seria necessària una requa-
lificació urbanística «senzilla». 
En concret, l’alcalde ha posat da-
munt de la taula la possibilitat 
de construir les dependències en 
el solar municipal de 9.000 me-
tres quadrats d’aparcament i zo-
na verda enfront del Palau de Jus-
tícia. «Aquesta localització seria 
compatible amb el manteniment 
del Recinte de la Marxa en festes 
o altres activitats que es desenvo-
lupen en aquest solar», indica.

En aquesta mateixa zona, una 
altra de les possibilitats que es 
baralla és el solar a l’entrada de 
la ciutat, on se situa el cartell de 
benvinguda a Vila-real. L’entorn 
de la futura rotonda del camí de 
les Voltes i els voltants de l’hotel 
Palace són unes altres de les op-
cions plantejades, si bé Benlloch 
reconeix la dificultat d’aquesta 
opció per la necessitat d’arribar a 

Benlloch es va reunir amb la sotsdelegada del Govern, Soledad Ten, i amb la comissària principal, Concepción de Vega.

que portaran a la cessió del sòl o 
altres possibilitats per a donar res-
posta, d’una vegada per sempre, 
a aquesta reivindicació històrica 
dels agents i de la ciutat en el seu 
conjunt», incideix.

«Aquest pas nou i impor-
tantíssim suposa incorporar a 
l’expedient la documentació de 
les possibles ubicacions perquè els 
tècnics del Ministeri de l’Interior i 
de la Policia avaluen si s’adeqüen 
a les necessitats», diu Benlloch.

acords amb propietaris privats. 
La subdelegada del Govern a 

Castelló, per la seua banda, ha 
reiterat el seu compromís per 
«treballar amb força per a acon-
seguir una resposta de l’executiu 
central». «És urgent que els funcio-
naris que treballen amb la segure-
tat puguen fer-ho en unes condi-
cions laborals dignes, que a més 
redundaran en la prestació d’un 
millor servei públic per a la ciuta-
dania», assenyala Ten. Per la seua 

banda, la comissària principal De 
Vega elaborarà un informe sobre 
la necessitat de donar resposta a 
aquesta reivindicació històrica i 
avaluarà les opcions que l’alcalde 
ha proposat.

«Després de l’interés mostrat 
pel Govern central i la seua sub-
delegada a Castelló, per a resoldre 
aquesta situació i construir una 
nova comissaria de la Policia Na-
cional digna a Vila-real, ens hem 
reunit per a engegar les gestions 

COmPROmíS ExIGEIx RETIRAR 
LA DECLARACIó D’uTILITAT 
PúBLICA A hAzTE OíR

Compromís ha presentat 
una moció per a exigir al Go-
vern de l’Estat que retire la 
declaració d’utilitat pública a 
l’Associació Hazte Oír. El text, 
que també ha sigut presentat 
com a Proposició no de llei al 
Congrés dels Diputats, a cà-
rrec de la diputada Marta Sor-
lí, denuncia que aquesta asso-
ciació, en lloc de promoure la 
tolerància o els drets humans, 
fomenta l’exclusió social dels 
col·lectius LGTBI.

U

Breus

EL PP LAmENTA quE L’EquIP 
DE GOVERN NO COmPLISCA 
AmB ELS AGRICuLTORS

El Partit Popular ha criticat 
que l’alcalde, José Benlloch, 
haja «abandonat» els agricul-
tors locals. Així ho ha denun-
ciat el portaveu del PP, Héctor 
Folgado, que s’ha referit a la 
falta d’inversió en la millora 
de camins rurals «malgrat ser 
un problema de seguretat» 
així com «tampoc s’han con-
vocat i executat les ajudes per 
al cicle de l’aigua» anunciades 
ja l’any 2017.

U

CS DEmANA mICROREfORmES 
quE mILLOREN L’ESTAT DE LA 
PLAçA mAjOR

El portaveu de Ciutadans 
(Cs), Domingo Vicent, ha apos-
tat, mitjançant una moció, per 
«escometre micoreformes que 
permeten millorar el manteni-
ment i l’estat de la plaça Ma-
jor». «El desemborsament en 
aquest espai va ser majúscul 
i el seu manteniment, com el 
de tota la ciutat, és bastant de-
ficient», comenta.

U

AFA commemorA el DiA De 
l’Alzhèimer Amb unA tAulA 
inFormAtivA i les olimpíADes

U

Els regidors i regidores de la corporació 
municipal han acompanyat els membres 
d’AFA Castelló, amb el president, Emilio 
Marmaneu, i el nou delegat de Vila-real, 
David Moliner, al capdavant, en la taula 
informativa instal·lada a la plaça de la 
Vila, amb motiu de la commemoració 
del Dia Internacional de l’Alzhèimer, el 
21 de setembre. Amb aquesta acció, 
l’entitat pretén sensibilitzar la població 
sobre l’alzhèimer i recaptar fons per a la 
lluita contra aquesta malaltia i el suport 
als familiars. A més, El Centre d’Alzhèimer 
Molí la Vila d’AFA a Vila-real ha celebrat 
les VI Olimpíades amb usuaris, familiars 
i voluntaris de l’entitat. El Villarreal CF 
també va mostrar la seua implicació amb 
la causa i les entrades solidàries del partit 
contra el València es van destinar a AFA 
que va tenir protagonisme en el partit.

Municipal
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Vila-real + neta consigue un mayor 
compromiso vecinal en la limpieza
Una de las próximas acciones previstas es la sustitución de las 32 papeleras del centro

Los ediles Diego A.Vila y Anna Vicens junto al nuevo vehículo incorporado.

L as medidas impulsadas 
dentro de la campaña Vi-
la-real + neta siguen dan-
do, según indica la edil 

de Administración Local, Anna 
Vicens, resultados positivos y, al 
margen del refuerzo de la lim-
pieza viaria, se ha constatado un 
incremento de los avisos para la 
recogida de enseres voluminosos 
en la vía pública. 

«Todo comenzó porque vecinos 
y representantes públicos obser-
vamos cómo algunas personas 
incumplían reiteradamente la 
ordenanza de limpieza y de reco-
gida de residuos, saltándose los 
horarios para depositar la basura 
y dejando reiteradamente obje-
tos de grandes dimensiones en la 
calle, lo que provocaba molestias 
y un gran malestar a todos aque-
llos vecinos que sí cumplen con 
las normas cívicas y de conviven-
cia», recuerda Vicens. 

«A pesar de que ya destiná-
bamos muchos recursos a este 
menester, nos vimos obligados 
a reforzar el servicio y surgió la 
campaña Vila-real + neta, dotada 
con varias acciones destinadas a 
limpiar más y ensuciar menos», 
indica la concejala.

La edil se muestra satisfecha 
por los últimos datos sobre el uso 
del servicio de recogida de volu-
minosos. En enero se recibieron 
162 llamadas y en agosto la cifra 
ha aumentado a 242. «Teniendo 
en cuenta que se recogen unos 
350 voluminosos al mes, saber 
que dos terceras partes fueron 
con aviso previo nos hace pen-
sar que los vecinos se lo están to-
mando más en serio», asegura la 
edila, quien recuerda que desde 
la app municipal se pueden dar 
avisos y se agiliza la respuesta. 

Además, la empresa encargada 
de la limpieza ha adquirido un 

nuevo vehículo 100% ecológico 
con una emisión cero de CO2 y 
ninguna molestia acústica.

SERVICIO DE REPASO
Otro de los dispositivos de la 
campaña es el servicio de repaso, 
que comenzó con tres operarios 
del Inem Agrario. Ahora, el ser-
vicio cuenta con dos jóvenes del 
programa Avalem, que trabajan 
a pie de calle para tomar nota de 
las incidencias y dar parte para 

que se solucione rápidamente. 
Además, la brigada también da 
respuesta a problemas puntua-
les y realiza tareas de conciencia-
ción e información a los vecinos, 
recordándoles la existencia del 
servicio de recogida de volumi-
nosos gratuito y del ecoparque.

Las acciones de Vila-real + ne-
ta alcanzan también el ámbito 
normativo, con la próxima ac-
tualización de la correspondien-
te ordenanza para endurecer las 
sanciones económicas a quien no 
respete las normas, especialmen-
te durante las fiestas. 

Vicens agrega que en breve se 
renovarán las 32 papeleras de la 
zona centro. «Vamos a sustituir 
las papeleras, que están rotas y 
oxidadas, por otras que combi-
narán estética con resistencia 
antivandalismo, ya que serán de 
hormigón», avanza.

Las llamadas al 
servicio de recogida de 
voluminosos pasan de 
las 162 de enero a las 
242 en el mes de agosto

U

El Mercat Central estrena 
web para adaptarse a la 
era digital y ganar clientes
El Mercado Central ya dispone 
de una página web propia, que 
supone su adaptación a la era 
digital y permitirá a todos los 
ciudadanos adquirir sus pro-
ductos sin necesidad de salir de 
casa, acercándose de este modo 
a nuevos públicos y perfiles de 
clientes potenciales. El concejal 
de Economía, Xavier Ochando, 
y el presidente de la Funda-
ción Caja Rural, Enric Portalés, 
han presentado la plataforma, 
acompañados por la presidenta 
de la Asociación de Comercian-
tes del Mercado Central de Vila-
real, Rocío Alba. 

«Los hábitos de compra y las 
preferencias de los consumido-
res han cambiado y cada vez es 
más importante aparecer en in-
ternet, especialmente en el sec-
tor comercial», apunta Ochan-
do. Por este motivo, agradece 
la colaboración del centro de 
negocios Efecte Vila-real, de-
pendiente de la Fundación Ca-
ja Rural, que ha creado el sitio 
web y ha formado a todos los 
vendedores para facilitarles su 
incursión al mundo digital. 

«Efecte Vila-real tiene expe-
riencia en la adaptación del 
pequeño comercio a las nuevas 
tecnologías con la creación de 
proyectos como Vilatenda y es 
un orgullo que el Ayuntamien-
to haya confiado en nosotros 
para llevar a cabo esta inicia-
tiva, que ha contado con dos 
partes: formación y creación de 
la web», detalla Portalés. «Entre 
las funcionalidades de la web 
encontramos la promocional, 
junto con el espacio de pedidos 
y el contacto con los vendedo-
res», explica.

«Para los vendedores del Mer-
cado Central esta web supone 
abrir una ventana al mundo di-
gital y a nuevos posibles consu-
midores, llevando nuestro pro-
ducto al público de siempre, pe-
ro también a aquellas personas 
que encuentran en esta página 
una nueva opción para hacer 
una compra de productos de 
calidad y en el comercio local», 
añade la representante de los 
comerciantes.

Más información en http://
mercatcentralvila-real.com.

Alba, Ochando y Portalés durante la presentación de la plataforma digital.

El consistorio solicita al magistrado la 
apertura de juicio oral por el ‘caso Piaf’
El Ayuntamiento ha presentado, 
finalmente, escrito de acusación 
por el conocido como caso Piaf, 
después de que el Juzgado de 
Primera Instancia e Instrucción 
número 1 de Vila-real dictara un 
auto de procedimiento abreviado 
--ratificado por la Audiencia Pro-
vincial, después el recurso pre-
sentado por los investigados-- que 
podría derivar en la apertura de 
juicio oral, tras la decisión toma-
da por el consistorio, atendiendo 
a lo dictaminado por la asesoría 
que defiende a la ciudad. Ello, 
siempre que el magistrado así lo 
determine en una decisión que, 
según fuentes jurídicas, podría 
producirse en breve.

De esta forma, el Ayuntamien-
to mantiene la postura defendida 
en todo el proceso de indagación 
llevado a cabo por el juzgado vila-
realense, pese a que la Fiscalía op-
tó por reafirmarse en su petición 
de archivar el asunto, al conside-
rar que, aunque sí que dice adver-
tir actuaciones irregulares, no se 
produjo daño a las arcas muni-
cipales, al anular el alcalde, José 
Benlloch, una serie de facturas y 
certificado de final de obras por 
importe de 600.000 euros que, 
como atestiguaron funcionarios 
municipales, no se correspondían 
con la realidad.

El exalcalde Juan José Rubert 
(PP) rubricó en solitario, sin la 

conformidad de los técnicos ni de 
los departamentos de Interven-
ción y Secretaría, un endoso con 
las cantidades reclamadas por 
Piaf que el Banco Sabadell abonó. 
Una cifra que sigue reclamando 
la entidad bancaria al actual ad-
ministrador concursal.

Las personas sobre las que se re-
clama desde el consistorio que se 
inicie juicio oral por los presuntos 
delitos de malversación, preva-
ricación, falsedad documental y 
fraude son, además  de Rubert, el 
exconcejal de Servicios Públicos, 
Ramón Tomás; los hermanos An-
tonio y Alejandro Pons (Piaf); el 
técnico municipal Miguel Ángel 
Zorilla; y otras tres personas.

Vila-real reivindica la 
bonificación del peaje de 
la AP-7 en la Comunitat
Todos los partidos políticos con 
representación en el Ayunta-
miento han reclamado la boni-
ficación del peaje de la AP-7 en 
toda la Comunitat Valenciana, 
después de que el Consejo de 
Ministros aprobara este verano 
la desviación obligatoria de ca-
miones de la N-340 a la AP-7, en 
dos tramos de 125 kilómetros, 
al tratarse de puntos negros en 
cuanto a siniestralidad. 

Tras conocer que el Gobierno 
central y la Generalitat de Cata-
lunya han acordado bonificar 
hasta un 50% para los camiones 

que circulan por la autopista de 
peaje que comienza en Peñísco-
la y que acaba en l’Hospitalet 
de l’Infant, la corporación ha 
manifestado, mediante una 
declaración institucional, que 
este pacto no ha contemplado 
la alta siniestralidad de puntos 
del territorio valenciano. 

Se ha solicitado una negocia-
ción a tres bandas que incluya 
a la Generalitat Valenciana pa-
ra hacer extensiva esta bonifi-
cación a la AP-7 hasta su libera-
ción gratuita, que tendrá lugar 
el 1 de enero de 2020. 
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SPV impulsa un plan para acabar con 14 
puntos negros de la red de alcantarillado 
Un plan de choque para eliminar 
los 14 puntos negros existentes 
en la actualidad en la red de al-
cantarillado. Este es el trabajo en 
el que se centrará la empresa Fac-
sa --la única que se ha presenta-
do al concurso convocado por el 
Ayuntamiento-- en los próximos 
12 meses, en el marco del contra-
to de mantenimiento en el que 
el consistorio invertirá 200.000 
euros anuales.

El edil de Servicios Públicos 
(SPV), Francisco Valverde, hace 
hincapié en la incorporación de 
nuevas tecnologías en el cuida-
do de las canalizaciones subte-
rráneas del alcantarillado que, 
entre otras cosas, facilitarán la El uso de las nuevas tecnologías permitirá actuar en las canalizaciones.

localización de obstrucciones di-
fícilmente detectables si no son a 
través de obras, lo que permitirá 
evitar, en muchos casos, aguje-
rear las calles para abordar estos 
problemas.

«El objetivo es impulsar la 
gestión inteligente en las infra-
estructuras vinculadas al ciclo 
de saneamiento del agua, bási-
camente en el proceso de eva-
cuación tanto de fecales como 
de pluviales. Por ese motivo, la 
empresa adjudicataria empleará 
mecanismos avanzados, como la 
robótica, que permitirán com-
probar el origen del problema 
y repararlo sin tener que abrir 
la superficie», asevera Valver-

de. «Son cámaras que van sobre 
ruedas y entran por la tubería 
para localizar atascos, así como 
de otro tipo de maquinaria que 
facilita realizar reparaciones sin 
necesidad de realizar obras de 
envergadura en la calle», añade.

La intención es completar en 
un año las acciones en los 14 
puntos negros existentes para 
acabar o minimizar al máximo 
el problema de inundaciones y 
salida de fecales cuando se dan 
lluvias torrenciales. Las avenidas 
Alemania e Italia y los cruces de 
la avenida Francia, en paso subte-
rráneo de la calle Furs de Valèn-
cia y en el camino Vell de Borria-
na son zonas sensibles.

El consistorio pagará 1,4 millones a 
proveedores y personal municipal
Por servicios prestados por empresas o conceptos como productividad de los trabajadores

Un Pleno extraordinario y urgente ha aprobado abonar el primer paquete de facturas del plan de pagos anunciado.

Un Pleno extraordinario 
y urgente ha aprobado 
abonar el primer paque-
te de facturas del plan de 

pagos anunciado por el alcalde, 
José Benlloch, para satisfacer las 
deudas pendientes con provee-
dores y la plantilla municipal, 
1,4 millones. El primer paquete 
son 111.000 euros para empre-
sas locales, para saldar trabajos 
ejecutados y servicios prestados 
antes de la aprobación del presu-
puesto, en el mes de julio. La edil 
de Hacienda, Sabina Escrig, ha 
pedido disculpas por el retraso 
a los proveedores afectados y ha 
asegurado que se está trabajando 
para mejorar la gestión.

«Ponemos en marcha de mane-
ra inmediata este plan de pagos 
extraordinario, con el que vamos 
a hacer frente a 1,4 millones de 
euros adeudados en conceptos 
diferentes, como los retrasos en 
horas extras y productividad de 
los funcionarios municipales 

o los servicios que se han visto 
afectados por las trabas que im-
pone la nueva ley de contratos», 
recuerda Benlloch. Dentro de es-
te programa de pagos, el primer 
paquete está formado por dos 
relaciones de facturas por gastos 
sin consignación presupuestaria, 
que ascienden a 3.625 y 107.532 
euros, correspondientes a traba-
jos realizados, en su mayoría, por 
pequeñas empresas locales. 

Tras este primer paquete de 
facturas, el plan de pagos extraor-
dinario contempla también otros 
543.153 euros correspondientes 
a servicios como el transporte 
adaptado, la limpieza en colegios 
y edificios públicos o el autobús a 
la UJI, que se han visto afectados 
por la entrada en vigor de la nue-
va ley de contratos del sector pú-
blico. «En algunos casos, hemos 
sacado a concurso el contrato y 
se han quedado desiertos, pero 
son servicios que no podemos 
dejar de prestar», dice.

Un último paquete de pagos 
son los 723.820 euros de produc-
tividad, horas extras y ayudas 
sociales del personal municipal. 
“Es cierto que debemos dinero en 
concepto de horas extra desde fi-
nales de 2017. Es un tema compli-
cado, porque hay un límite legal 
de horas y contamos con menos 
funcionarios que en 2011”, la-
menta Benlloch, quien recuerda 
también que la carencia de una 
relación de puestos de trabajo -en 
elaboración- lleva a abonar algu-
nos complementos del personal 
en concepto de productividad, 
que también se adeuda.

«Hemos pasado unos años 
muy complicados, pero ahora, 
después de los nueve millones 
de euros pagados este verano en 
acuerdos urbanísticos fruto de la 
herencia del PP y la entrada en 
vigor, el pasado julio, del presu-
puesto municipal, estamos en 
disposición de saldar estos tres 
frentes abiertos», argumenta.

La Creu d’Aliaga gana en 
accesibilidad gracias a la 
dotación de cuatro rampas

La Concejalía de Servicios Públi-
cos ejecuta nuevas mejoras de 
la accesibilidad en el entorno 
urbano. El área que dirige Fran-
cisco Valverde trabaja en la ade-
cuación de pasos para personas 
con movilidad reducida en el 
entorno de la Creu d’Aliaga, 
donde se acondicionarán y 
construirán cuatro rampas que 
garantizarán la accesibilidad 
de la plaza desde las dos calles 
que la bordean. 

«En este punto, ya tuvimos 
que actuar hace unos meses, 
ubicando frente a un paso an-
tiguo un banco, ya que las per-
sonas con movilidad reducida 
que hacían uso de esta rampa 
se encontraban un bordillo en 
el lado opuesto de la acera, de 
manera que se impedía el reco-
rrido con todas las garantías de 
seguridad necesaria», recuerda 
Valverde. Los trabajos suponen 
conectar ambos lados de la pla-
za de la Creu d’Aliaga con las 
aceras de las calles colindantes 
con pasos accesibles y homolo-

gados. «De esta manera, las per-
sonas con movilidad reducida, 
con sillas de ruedas o carritos 
de bebé, podrán cruzar la plaza 
con total seguridad y comodi-
dad», agrega el concejal.

«La accesibilidad urbana ha 
sido siempre uno de los princi-
pales objetivos de este equipo 
de gobierno; un compromiso 
que hemos trasladado cada 
actuación de mejora del entor-
no urbano que acometemos», 
incide Valverde. Los trabajos, 
además, han sido ejecutados 
por una empresa local, «cum-
pliendo con el objetivo de con-
solidar nuestro modelo de em-
presa local a pesar de las trabas 
que supone a la gestión diaria 
la nueva ley de contratos del 
sector público», concluye.

El consistorio ha sacado un 
concurso, por 180.000 euros y  
un año de plazo, para reformar 
pasos de peatones y construir 
otros nuevos para hacer posi-
ble la accesibilidad en el casco 
urbano.

La obra permite hacer accesible la plaza desde las calles que la bordean.
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Ciutat de Festivals, Congressos i Esdeveniments

El mundo del parany se cita 
en las Jornadas Científicas
Los paranyers se dieron cita en 
las Jornadas Científicas Europeas 
de esta disciplina de caza en Vi-
la-real. El teatro Els XIII acogió el 
encuentro donde intervinieron 
diferentes expertos del mundo 
científico «para dar una base es-
tadística a una técnica que tiene 
una gran tradición en el mundo 
rural», señaló el presidente de 
Apaval, Miguel Ángel Bayarri.

El evento estaba dirigido «a 
toda la gente, no solo de la agru-
pación sino también del mundo 
campestre», señaló el responsa-
ble. En este sentido, las distin-
tas ponencias abordaron los es-
tudios de fauna que existen y la 
participación ciudadana a cargo El alcalde, José Benlloch, mostró su apoyo a APAVAL asistiendo a este evento en el teatro Els XIII de la localidad.

del ingeniero de Montes, Juan 
Theureau. También intervendrán 
Andrés Ferrer y Juan Torregrosa, 
ingenieros agrónomos; y Marc 
Osuna --experto forestal- que ha-
blaron del seguimiento que rea-
lizan durante las migraciones te-
rrestres de las especies de aves.

El colectivo que defiende esta 
práctica cinegética se citó «para 
presentar estudios que nos den 
los caminos a seguir en el futu-
ro». En esta línea, los especialis-
tas presentaron «parámetros que 
se miden todos los días y, con es-
to, amplían datos y conocimien-
tos para buscar fundamentos».

El alcalde, José Benlloch, fue 
uno de los asistentes.

La FVMP trata en Vila-real políticas locales 
de restitución de la memoria histórica
El proyecto Memorial Democràtic es una de las acciones que se ha dado a conocer a los asistentes a esta convocatoria

Benlloch inauguró la sexta sesión de la Red de municipios para la puesta en valor de la memoria histórica junto a Vicent Gil, Eduardo Pérez y Salvador Broseta.

E l alcalde, José Benlloch, 
ha inaugurado la sexta 
Sesión de trabajo de la 
Red de municipios para 

la puesta en valor de la memoria 
histórica, organizada por la Fede-
ración Valenciana de Municipios 
y Provincias (FVMP) en la Casa 
dels Mundina. Benlloch ha esta-
do acompañado por el secretario 
general de la FVMP, Vicent Gil; el 
concejal de Educación, Eduardo 
Pérez, y el miembro del Gabinete 
de Presidencia de la Generalitat, 
Salvador Broseta, en una jornada 
en la que Vila-real ha presentado 
el Memorial Democràtic, iniciati-
va pionera para la recuperación 

de la memoria histórica lanzada 
en la ciudad en 2013.

«La FVMP ha logrado crear una 
red de casi un centenar de muni-
cipios en la que compartir expe-
riencias y poner sobre la mesa las 
cuestiones que nos preocupan y 
nos ocupan a la hora de llevar 
a la práctica nuestro compro-
miso con la recuperación de la 
memoria y la restitución con la 
dignidad de les víctimas. En Vila-
real, iniciamos este camino hace 
ya cinco años, con un Memorial 
Democràtic pionero que ha sido 
aplaudido por otras administra-
ciones. Cada uno de los munici-
pios que formamos parte de esta 

red tenemos algo que aportar y, 
sobre todo, compartimos el con-
vencimiento que, a pesar de que 
ahora muchos prefieren mirar 
hacia otro lado, la recuperación 
de la memoria democrática es 
fundamental para la convivencia 
en nuestro país», dice Benlloch.

«Que Vila-real sea el municipio 
escogido para celebrar una de es-
tas reuniones de trabajo es una 
demostración más del papel que 
está jugando nuestra ciudad en 
este ámbito», puntualiza el con-
cejal de Cultura. «A través del 
Memorial Democràtic y su coor-
dinadora, Sonia Alejo, el Ayunta-
miento de Vila-real viene hacien-

do un gran trabajo de investiga-
ción, divulgación y recuperación 
de episodios de nuestro pasado, 
con el objetivo de cerrar heridas 
y mejorar la convivencia», incide 
Pérez, quien ha sido el encarga-
do, junto a Alejo, de presentar 
el proyecto del Memorial a los 
miembros de la red desplazados.

La jornada ha servido también 
de presentación de la guía prác-
tica para la protección del patri-
monio de la Guerra Civil como 
bienes de relevancia local, ade-
más de la presentación de las ru-
tas e itinerarios de la Línea XYZ 
(Batalla de Levante), por parte de 
la Universitat Jaume I.

La Casa dels 
Mundica acoge 
la segunda feria 
Save the date
La segunda feria de eventos 
Save the Date, a cargo de la 
Unió de Comerç de Vila-real 
(Ucovi) y la Concejalía de Eco-
nomía, convocó a más de una 
veintena de estands en la Casa 
dels Mundina.

El concejal de Economía, Xa-
vier Ochando, y el presidente 
de Ucovi, Paco Arrufat, pre-
sentaron la cita, que se realiza 
dentro de las actividades que 
se incluyen en el convenio de 
colaboración entre ambas en-
tidades que permite la orga-
nización de campañas y ferias 
para impulsar el comercio lo-
cal. «Este año hemos avanzado 
la fecha de este salón y estre-
namos espacio, pasando del 
Espai Jove a la Casa dels Mun-
dina, en pleno corazón de la 
ciudad», indicó Ochando. Así 
pues, La planta baja, el patio y 
la primera planta del edificio 
albergaron los puestos, en los 
que «se pudieron encontrar, 
como siempre, los valores de 
calidad y proximidad al mejor 
precio y con entrada gratuita», 
manifiestó el edil. 

Los comercios participan-
tes fueron Floristería Signia, 
Floristería Ikebana, Marinna’s 
novias, Beatriz Heredia, Mà-
gic, Tot Labors, Dulce María, 
Escapa’t Viatges i Esdeveni-
ments, Nautalia Viajes, Mª 
Carmen Bou Fotografía, Juan-
jo Goterris Fotógrafo, José 
Luis Pérez Fotografía, Gloria 
Miró Estilistes, Dulce Repos-
tería, Asociación Yotoco Son, 
Discomóvil 3G, VaBé, Joieria 
Hec-Ma, Torre Gallén, Lima Li-
món Eventos, Magenta y Wan-
da Parc.



Seis bandas pasaron por El Casino convertido, por unos días, en un club de ‘jazz’. Algunas parejas se animaron a bailar durante la actuación de Nina Dinamita.

La mejor música de jazz valenciana se 
da cita en la tercera edición de Real Jazz
Artistas de prestigio como Fabián Barraza, Ángela Furquet, Celia Mur, Chema Peñalver o Perico Sambeat, entre otros, conforman el cartel

E l mejor jazz con denomi-
nación de origen de la Co-
munitat se volvió a citar 
en Vila-real con la tercera 

edición de Real Jazz, el certamen 
con el que arranca la tempora-
da de festivales de la ciudad. Del 
viernes 21 al domingo 23, el esce-
nario de El Casino de la Caja Ru-
ral Vila-real acogió los conciertos 
de nombres propios del jazz va-
lenciano e internacional como 
Fabián Barraza, Ángela Furquet, 
Celia Mur, Chema Peñalver o Pe-
rico Sambeat, entre otros.

«A pesar del lastre y la heren-
cia que arrastramos del Partido 
Popular, los festivales que nos 
dan marca de ciudad siguen con-
solidándose y avanzando. Y el 
Real Jazz es, sin duda, uno de los 
puntales de la marca Ciudad de 
Festivales», ha señalado el con-
cejal de Cultura, Eduardo Pérez, 
en la presentación del certamen. 
Junto al edil, el director del fes-
tival, Vicent Colonques, destaca 
la calidad de las seis bandas que 
se dieron cita el último fin de se-
mana del verano en El Casino, en 
una programación que arranca 
el viernes a las 18.00 horas con la 
emisión en directo del programa 
Territori sonor, de la ràdio pú-
blica valenciana, Àpunt Ràdio. 
El jazz con acento castellonense 
de Fabián Barraza Gypsy Quartet 
y Angela Furquet Trio completa-
ron la propuesta de la primera 
jornada de festival.

El sábado, tomó el relevo la 
banda Arturo Serra Quartet, 
acompañada de Celia Mur, «una 
de las más grandes divas del jazz 
del momento», puntualiza Colo-
nques. Cerró el programa de la 
segunda jornada Chema Peñal-

La propuesta musical de Perico Sambeat sirvió de broche del festival 2018. Todas las actuaciones contaron con una gran afluencia de público.

ver, con Blowing the Groove. 
El domingo, el programa 

arrancó a mediodía con Nina Di-
namita & la Swing Milicia, una 
banda compuesta prácticamen-
te en su integridad por mujeres 
y que, señala el director de Real 

Jazz, «permite dar visibilidad a 
la presencia femenina en el jazz, 
con mujeres como instrumenta-
listas». El colofón del festival lle-
gó a las 20.00 horas del domingo 
con Perico Sambeat plays Zappa. 
«Perico Sambeat es una de las 

figuras más representativas del 
jazz valenciano, una figura his-
tórica y referencia internacional, 
que supondrá el gran colofón fi-
nal a esta tercera edición de Real 
Jazz», concluye Colonques.

Con una larga tradición y repu-

tación consolidada en el mundo 
del jazz, Vila-real siguió apostan-
do por una de las manifestacio-
nes más importantes e influyen-
tes de la música contemporánea 
con este festival Real Jazz que na-
ció el año 2016.
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Vila-real trata la prevención de la legionela 
en el sector cerámico con una jornada 
La Càtedra de Innovació Ceràmi-
ca Ciutat de Vila-real ha organi-
zado para el 2 de octubre --junto 
a la Asociación de Técnicos Cerá-
micos, el Ayuntamiento de Vila-
real y Biotica--, una jornada sobre 
la prevención de la legionelosis 
en el sector cerámico. 

El objetivo de esta sesión es, 
según consta en el documento 
explicativo, dar a conocer tanto 
a los titulares de instalaciones co-
mo a las firmas que ofrecen servi-
cios profesionales de prevención 
y control de la legionella, el ac-
tual marco legal para saber cómo 
actuar así como casos de éxito 
con hábitos profesionales de ex-
celencia que reducen su impac- La sesión incide en la labor de las azulejeras para evitar la aparición de legionela.

to en la salud de la comunidad. 
«Porque la salud es un valor en 
alza. No es solamente la ausencia 
de enfermedad, sino un estado de 
bienestar físico, emocional, cog-
nitivo y social. Una responsabili-
dad que debemos asumir colecti-
vamente, con espíritu preventivo 
y de anticipación», defienden los 
organizadores de la cita.

El de la cerámica es uno de los 
sectores de producción más ac-
tivos y los promotores de la jor-
nada indican que, para ampliar 
el mercado, fortalecer el crédito 
social y ser más competitivas, las 
empresas deben seguir medidas 
preventivas y buenas prácticas 
ambientales como la minimiza-

ción de las pérdidas elécticas y 
energéticas así como el consumo 
de agua y luchar contra la legio-
nela, de ahí la cita.

La Biblioteca Universitaria del 
Conocimiento (BUC) acoge este 
acto que cuenta con el presiden-
te AquaEspaña y Coordinador GT 
12 del Comité técnico 100 de AE-
NOR,  Sergi Martí; el director Ge-
neral de Iproma, Carlos Ferrer; 
la responsable Departamento de 
Operación y Mantenimiento de 
Sitra, Cristina Ferrer y el filósofo 
Francesc Joan Santonja. El mode-
rador de la jornada será el vice-
presidente de la Sociedad Espa-
ñola de Sanidad Ambiental, José 
Vicente Martí.  
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L’estudiantat de l’EASD elaborarà 
mobiliari urbà efímer per a Vila-real
El consistori i l’entitat educativa acorden un conveni formatiu per a prop de 100 alumnes

L’alcalde i els representants de l’EASD es van reunir a la ciutat per a tractar els detalls de la col·laboració.

L ’alcalde, José Benlloch, s’ha 
reunit amb representants 
de l’Escola d’Art i Superior 
de Disseny de València 

(EASD), per a abordar el nou con-
veni de col·laboració, dotat amb 
12.500 euros, que persegueix la 
formació de l’alumnat a través 
de la creació de peces artístiques 
de mobiliari urbà efímer per a la 
seua ubicació en espais públics i 
en edificis municipals. 

Juntament amb l’alcalde, 
han participat en la trobada el 
subdirector de l’EASD, Anto-
nio Sánchez, i els professors i 
col·laboradors David Ulibarri, 
Salvador Serrano, Marina Gar-
cía-Broch, Manuel Lorca, Sergio 
Ferrero i María Melgarejo. En la 
trobada, s’han tractat qüestions 
del conveni com la pròxima cele-

bració de tallers creatius i forma-
tius, impartits per professionals 
del disseny i dirigits a l’alumnat 
de l’Escola en especialitats rela-
cionades amb disseny d’interiors 
o disseny de productes, entre 
d’altres. Un centenar d’alumnes 
participaran en el projecte.

En els tallers, es treballarà so-
bre el producte que es pretén 
crear, que es lliurarà a final de 
desembre per a la seua ubica-
ció en l’entorn urbà. A més, els 
representants de l’EASD s’han 
reunit també amb la Càtedra 
d’Innovació Ceràmica per a in-
corporar materials i tecnolo-
gia ceràmica als seus projectes. 
«Emprenem amb aquest conveni 
una nova línia de col·laboració 
amb la qual estem especialment 
il·lusionats, ja que remarca el ta-

lent dels joves i la millora de la 
ciutat i posa l’accent en la forma-
ció, la creativitat i la innovació, 
elements que conformen l’ADN 
del nostre projecte de ciutat», diu 
l’alcalde.

En el curs 2016-2017 els estu-
diants de l’Escola d’Art i Superior 
de Disseny de València ja van 
treballar sobre escenaris urbans 
de Vila-real. L’alumnat va idear 
elements de mobiliari urbà efí-
mer per al seu ús a l’entorn de la 
nova plaça del Mercat. «En aque-
lla ocasió, vam visitar la mostra 
dels treballs a la seu de l’EASD de 
València i vam comprovar el ca-
bal de creativitat i capacitat dels 
estudiants i les potencialitats del 
nostre entorn urbà per a servir 
de referència a aquesta creativi-
tat», valora Benlloch.

Prop de 8.000 alumnes de 
les diferents etapes inicien 
el curs escolar a la ciutat

Prop de 8.000 alumnes han ini-
ciat el curs escolar als centres 
docents de Vila-real. En total, 
són 3.102 estudiants de secun-
dària i 4.872 de primària i in-
fantil, entre els quals es troben 
les aules de dos anys.

El regidor d’Educació, Eduar-
do Pérez, i la segona tinent 
d’alcalde i coordinadora gene-
ral d’Alcaldia, Silvia Gómez, 
han donat la benvinguda als 
alumnes en l’obertura del curs 
del col·legi Angelina Abad.

«Per al curs 2018-2019, cal 
destacar l’esforç de la Conselle-
ria per a mantenir les plantilles 
a força de reduir en la pràctica 
les ràtios», indica Pérez, que 
afegeix l’esforç econòmic mu-
nicipal. «S’ha duplicat el con-
tracte de neteja i s’han realitzat 
més de 700 actuacions en els 
col·legis públics», diu l’edil. 

Entre les actuacions, destaca 
la creació del nou hort escolar 
del col·legi Pius XII o la dotació 
de noves portes d’accés al Pin-
tor Gimeno Barón i Angelina 
Abad, a més del nou ascensor 
de l’Escultor Ortells. Se sumen 
les intervencions previstes en 
el programa autonòmic Edifi-
cant, amb millores als centres 
José Soriano, Concepció Are-
nal, Pasqual Nácher i Escultor 
Ortells. I en breu es licitarà el 
nou aulari del Carles Sarthou.

És funció d’Educació el su-
port a aquests centres docents i 
a les activitats i iniciatives que 
la comunitat educativa local 
puga realitzar per al foment 
de l’educació i la formació en 
valors, així com garantir el bon 
manteniment dels centres de 
primària i el funcionament de 
l’escola infantil municipal.

Eduardo Pérez i Silvia Gómez han visitat el CEIP Angelina Abad.

Ciutat Educadora

La Setmana europea de La 
mobiLitat porta jocS, taLLerS, 
eixideS i una bicicLetada

U Vila-real s’ha sumat a la Setmana Europea 
de la Mobilitat i, sota el lema «Combina 
i  mou-te»,  va preparar diferents 
activitats per a sensibilitzar sobre les 
conseqüències negatives per a la salut 

i el medi ambient de l’ús irracional del 
cotxe en la ciutat i dels beneficis d’altres 
transports. Jocs, tallers, bicicletada i una 
eixida a la desembocadura del Millars 
van ser part del programa organitzat.

Normalització Lingüística 
ofereix dos cursos gratuïts 
de valencià a l’Espai Jove

La Regidoria de Normalitza-
ció Lingüística ha convocat una 
nova edició dels cursos gratuïts 
de valencià per a nouvinguts i 
per a pares i mares d’alumnes. 
El regidor de l’àrea, Santi Cor-
tells, ha presentat la campan-
ya, que abasta els nivells A1-A2 
i B1-B2 del Marc comú europeu 
de referència per a les llengües 
i que pretén ajudar a superar 
els exàmens oficials de la Junta 
Qualificadora de Coneixements 
de Valencià (JQCV). Una vegada 
més, els cursos seran intensius, 
amb una durada de 60 hores, i 

U estaran impartits, a l’Espai Jove, 
pels dos titulats universitaris 
contractats a través del progra-
ma Avalem Joves de la Genera-
litat: María Ortega i Cristòfol 
Tripiana.

Els inscripcions poden fer-se 
fins al pròxim 26 d’octubre o 
fins a esgotar places en el web 
http://cursosvalencia.vila-real.
es, presencialment a l’oficina 
de Normalització Lingüística 
(carrer de Josep Ramon Batalla, 
6, entresol), a l’adreça electròni-
ca normalitzacio@vila-real.es i 
també en el 964 547 009.
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Vila-real aplaude la creación de la 
EOI de la Plana Baixa en la ciudad
La sede contará con 1.075 plazas para los estudiantes de la localidad y la comarca

La BUC es uno de los espacios que cobra fuerza para trasladar la sede.

E l concejal de Educación, 
Eduardo Pérez, ha mostra-
do su satisfacción por la 
aprobación por parte del 

Consell de la Generalitat, del de-
creto por el que se crea la nueva 
Escuela Oficial de Idiomas de la 
Plana Baixa, con sede en Vila-real. 
«Después de años de reivindica-
ciones, vemos cómo una necesi-
dad histórica de nuestro munici-
pio y de la comarca recibe por fin 
respuesta, gracias a la apuesta de 
la Generalitat por crear una red 
pública de enseñanza de idiomas 
en la Comunitat», argumenta el 
responsable de Educación. 

«El equipo de gobierno nos fe-
licitamos por este hecho y que-
remos agradecer al Consell que 
por fin se hayan recogido las as-
piraciones de Vila-real de contar 
con una sede propia de la EOI», 
incide Pérez. La sede, que provi-
sionalmente se mantendrá en su 
ubicación actual, en el IES Fran-
cesc Tàrrega, contará con 1.075 
plazas para los estudiantes resi-
dentes en Vila-real y la comarca 
de la Plana Baixa. 

«A estas fechas, ya hay grupos 
que han completado las plazas 
de matrícula disponibles, espe-
cialmente en inglés y valencia-
no», agrega el concejal. El edil re-
cuerda que, para el próximo cur-
so, «se ha ampliado la oferta de 
niveles en todos los idiomas, con 
lo cual el alumnado que se matri-
cule en Vila-real podrá completar 
estudios en inglés y valenciano, 
llegar hasta el B2.1 en francés y 
alemán y hasta el B1.1 en italia-
no», detalla. 

«No podemos olvidar que la 
EOI llega a Vila-real gracias a 
la reivindicación histórica del 
Ayuntamiento y la comunidad 
educativa, pero también gracias 
a la voluntad del Consell de crear 

una red de enseñanza de idiomas 
en toda la Comunitat Valenciana, 
priorizando la creación de nue-
vas sedes, al contrario de la polí-
tica del Partido Popular, que a lo 
largo de los 20 años priorizó las 
grandes obras y los contenedores 
vacíos de contenido frente a las 
personas», apunta el concejal. 

A este respecto, Pérez recuer-
da que el Partido Popular llegó a 
expropiar un terreno en Vila-real 
para la construcción de una sede 

de la EOI que nunca llegó a crear-
se. La expropiación del terreno se 
produjo en el año 2010 por valor 
de 100.000 euros, una cantidad 
12 veces inferior a los 1,2 mi-
llones de euros, más intereses, 
que tuvieron que ser finalmente 
abonados por el actual gobierno 
municipal tras la valoración del 
solar por parte de la justicia.

«Ahora, sin grandes obras pero 
sí con un proyecto muy ambicio-
so, la EOI de Vila-real se convierte 
en realidad, reforzando nuestra 
capitalidad comarcal de servicios 
y, por supuesto, nuestra vocación 
de Ciudad Educadora», incide Pé-
rez. La Escuela Oficial de Idiomas 
de la Plana Baixa se ubicará en 
el IES Francesc Tárrega, aunque 
Ayuntamiento y Conselleria tra-
bajan para poder disponer de un 
espacio que permita un uso más 
intensivo, como la BUC.

El edil recuerda 
que, para el próximo 
curso, «se ha ampliado 
la oferta de niveles en 
todos los idiomas»

U

La BUC acoge un curso de 
Cerámica Inkjet dentro 
del Pacto de la Cerámica
La Biblioteca Universitària del 
Coneixement acoge un curso de 
Cerámica Inkjet dirigido a des-
empleados que residan en algu-
no de los 14 municipios que in-
tegran el Consorcio Gestor del 
Pacto Territorial por el Empleo 
de los Municipios Cerámicos. 

La formación cuenta con 50 
horas de teoría y 60 de prácti-
cas no laborales en empresas 
y pretende proporcionar los 
conocimientos necesarios a 
aquellas personas que han per-
dido su empleo en la industria 
cerámica y desean actualizar 
conocimientos y competencias 
específicas para trabajar como 
operario en líneas de esmaltado 
e impresión digital Inkjet para 
el sector cerámico. En el curso, 
que forma parte del proyecto 
de formación del Pacto, se abor-
dan los aspectos básicos funda-
mentales de las operaciones bá-
sicas de la línea de esmaltado, 
así como de los controles que se 
deben realizar para el cumpli-
miento de la calidad exigida en 
esta operación. También se co-
nocen las técnicas utilizadas pa-

ra la aplicación de los engobes 
y de los esmaltes, los posibles 
defectos de proceso y medidas 
correctoras y también se tratará 
la tecnología Inkjet.

 «La primera edición del cur-
so Cerámica Inkjet, que dio 
formación a 15 desempleados 
para trabajar como operarios 
en líneas de esmaltado e im-
presión digital Inkjet, fue muy 
positiva. A las pocas semanas 
de finalizar, 6 alumnos consi-
guieron un puesto de trabajo 
gracias a esta formación espe-
cífica y esperemos que pron-
to esta cifra siga aumentado y 
podamos contribuir a luchar 
contra el desempleo. Pensamos 
que estamos trabajando en la 
dirección correcta y vamos a se-
guir impulsando acciones que 
fomenten la formación y, por 
consiguiente, el empleo entre 
aquellos que en estos momen-
tos se encuentren en una situa-
ción más desfavorecida», indi-
caron desde el consorcio. Visto 
el éxito y la buena acogida de 
la propuesta, se decidió ofrecer 
una segunda edición. 

La formación cuenta con 50 horas de teoría y 60 de prácticas no laborales.

Fundació Caixa Rural 
ofrece formación básica y 
avanzada en informática

La Fundació Caixa Rural 
ha abiero las inscripciones del 
curso de iniciación a la infor-
mática en el cual los alumnos 
aprenderán, durante tres me-
ses, conocimientos básicos de 
informática que les permitirán 
tener un dominio de Internet, 
así como de las herramientas 
más importantes de comuni-
cación tales como el correo 
electrónico, el uso de la banca 
electrónica o las redes sociales, 
entre otras. En esta ocasión, 
los cursos se impartirán en la 
Biblioteca Universitària del Co-

U neixement (BUC) debido a las 
obras de mejora que se están 
ejecutando en las instalaciones 
de la Fundació. 

Además, la entidad ha vuel-
to a apostar por el curso de in-
formática avanzada para todos 
aquellos alumnos que deman-
dan seguir con el aprendizaje 
en esta materia. El plazo para 
apuntarse a los cursos ya está 
abierto. Todas las personas in-
teresadas pueden ponerse en 
contacto con Juan Luís San-
chez (juanluis@fundaciocaixa-
rural.org).

Los aLumnos deL TaLLer 
de empLeo se forman en 
agricuLTura ecoLógica

U Los alumnos del Taller de Empleo en la 
especialidad de agricultura participaron 
en un curso de agricultura ecológica. 
La formación gratuita se enmarcó en la 
Semana de Producción Agroecológica 
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y trató temas como la reconversión a la 
agricultura ecológica, una demostración 
de compostaje, un taller de creación de 
empresas, frutales alternativos a los 
cítricos y la transformación artesanal. 



La UPCCA reuneix penyistes de Vila-real per a 
crear la primera Xarxa Agents de Coneixement
Un dels objectius és donar continuïtat en el temps a la prevenció de riscos pel consum d’alcohol i drogues i millorar la convivència en les festes

La convocatòria té com a objectiu incorporar penyistes d’entre 14 i 35 anys a un projecte amb continuïtat en el temps per a la prevenció de riscos pel consum.

L a Unitat de Prevenció Co-
munitària de Conductes 
Addictives (UPCCA) de la 
Regidoria de Sanitat ha re-

unit un grup de penyistes amb 
l’objectiu de treballar en la crea-
ció de la primera Xarxa Agents 
de Coneixement. La convocatòria 
té com a objectiu incorporar pe-
nyistes d’entre 14 i 35 anys a un 
projecte amb continuïtat en el 
temps per a la prevenció de ris-
cos pel consum d’alcohol i altres 
drogues i per a la millora de la 
convivència en les festes i espais 
d’oci de Vila-real. 

«Després de molts anys impul-
sant la campanya Coneixement 
als carrers i casals, sorgeix la ne-
cessitat que la població juvenil 
participe en la prevenció de ris-
cos pel consum d’alcohol i altres 
drogues, així com la millora de la 
convivència en les festes i espais 
d’oci de Vila-real, per la qual co-
sa s’ha optat per crear la figura 
de l’agent Coneixement», explica 
la regidora de Sanitat, Silvia Gó-
mez. D’aquesta manera, la Xarxa 
estarà formada per membres de 
les penyes, que a banda d’estar en 
contacte amb les festes i l’oci de 
Vila-real, participaran en la crea-
ció i desenvolupament d’accions 
preventives impulsades per la 
UPCCA, que tindran una conti-
nuïtat durant l’any, més enllà de 
les festes patronals.

FORMACIÓ
«Tots els integrants aprendran 
a actuar de mediadors en situa-
cions en les quals la convivència 
estiga en perill i ajudaran a afa-
vorir la comunicació i la bona 

relació entre les penyes», apunta 
Gómez. Per aquest motiu, se cer-
quen joves que «siguen populars 
en la penya per la seua persona-
litat, creativitat o capacitat per a 
conciliar, escoltar i ajudar».

Tots els integrants rebran in-
formació necessària per a ser 
agents, com tècniques de liderat-
ge i comunicació aplicades a la 
mediació social, entre altres ha-
bilitats i coneixements. Així ma-
teix, quan un agent acabe el seu 
temps de permanència en la Xar-
xa, rebrà una beca de 150 euros 
anuals durant un període màxim 
de dos anys. El tècnic de la UPCCA, José Gisbert, va ser l’encarregat de donar la benvinguda i informar els joves interessats.
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feliciten la ciclista aida 
Beteta, campiona de Btt de la 
comunitat valenciana

U L’alcalde, José Benlloch, i el regidor 
d’Esports i Salut, Javier Serralvo, han 
rebut la ciclista vila-realenca Aida 
Beteta, que es va proclamar campiona 
autonòmica de BTT de la Comunitat 

Valenciana, en quedar primera de l’elit 
femenina en el campionat celebrat 
a Vilallonga (València). La ciclista ha 
preparat el campionat d’Espanya, que té 
lloc el 7 d’octubre a Huelva.

La campanya esportiva 
retarda una setmana 
l’inici de les activitats 
La campanya d’activitats, pre-
vista inicialment per al darrer 
dilluns de setembre, es va re-
tardar una setmana a causa, fo-
namentalment, dels problemes 
derivats de l’aplicació de la no-
va Llei de contractes. 

«La nova normativa, que su-
posa la tramitació de fins a 
cinc contractes pels diferents 
serveis esportius, i la situació 
econòmica que ha viscut en-
guany l’Ajuntament, com a 
conseqüència de les resolucio-
ns urbanístiques i l’entrada en 
vigor al juliol del pressupost 

municipal, han dificultat enor-
mement la gestió dels diferents 
serveis i activitats de la cam-
panya esportiva d’enguany», 
assenyala el regidor d’Esports 
i Salut, Javier Serralvo. 

Les instal·lacions de la pisci-
na Yurema Requena s’han vist 
afectades per un problema en 
el sistema d’alimentació i eva-
cuació d’aigües, per la qual co-
sa s’estaven reparant. L’SME ha 
habilitat un gimnàs provisio-
nal perquè els usuaris puguen 
iniciar la temporada amb nor-
malitat.



CENTENARES DE ATLETAS COMPITEN EN EL 10K EFECTE VILA-
REAL Y LA MITJA MARATÓ DESDE LA CIuTAT ESPORTIVA MuNICIPAL
U

Edgar José Pérez y Ahouchar Hassane fueron, respectivamente, los vencedores 
del 10k Efecte Vila-real y la Mitja Marató del Club Atletisme con llegada y salida de 
la Ciutat Esportiva Municipal (CEM). En categoría femenina, ocuparon la posición 
más alta del podio Ester Clausell (10K) y Patricia Montalvo (Mitja Marató).
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Territorio inicia la mejora del 
circuito de ‘running’ del Termet
La obra pretende mejorar el firme del trazado, favorecer su uso y potenciar el entorno

El circuito de ‘running’ fue construido en 2014 y, desde entonces, son muchas las personas que lo utilizan.

L a Concejalía de Territo-
rio ha iniciado las obras 
de mejora del circuito de 
running del Termet, pa-

ra la sustitución del pavimento 
por otro más flexible y de menor 
impacto para los usuarios. La em-
presa adjudicataria emprendió 
los trabajos a mitad de septiem-
bre, que se inscriben también en 
el plan de acción municipal para 
la mejora del entorno Termet.

«El circuito de running fue 
construido en 2014 y, desde en-
tonces, son muchas las personas 
que lo utilizan, ya sea para prac-
ticar deporte o para el paseo en 
un entorno único como es nues-
tra pineda y el paraje. Fruto de 
este uso, tanto los usuarios en 
general como el Club de Atletis-
mo nos han hecho llegar distin-
tas sugerencias para mejorar el 
equipamiento, a las que damos 
respuesta con estos trabajos», 
señala el concejal de Territorio, 
Emilio M. Obiol, quien recuerda 
que el proyecto fue adjudicado 
antes del verano pero se ejecuta 
ahora para evitar las molestias 
que podría haber ocasionado a 
los vecinos. 

El acondicionamiento y me-

jora del Termet supone un cos-
te de 77.803 euros, destinados 
fundamentalmente a la sustitu-
ción del pavimento de zahorras 
original por otro de un material 
más flexible, integrado en el en-
torno, de vidrio-cemento-arenas. 
«Este material es más cómodo y 
menos duro, similar a soluciones 
técnicas que se han utilizado en 
este tipo de circuitos, como del 
antiguo lecho del Turia», incide 
Obiol. Además, el material tiene 
mayor estabilidad y una durabili-
dad superior a 10 años.

Para proceder a la sustitución, 
los trabajos van a consistir en la 
excavación de unos 6 centíme-

tros de la superficie y la poste-
rior pavimentación con el nuevo 
material. La actuación se desarro-
llará a lo largo de los 1.900 me-
tros lineales del circuito y 4.775 
metros cuadrados de superficie, 
con un plazo de ejecución de dos 
meses. La adjudicataria, además, 
ejecutará un tramo adicional de 
circuito entre las escalinatas del 
ermitorio y el acceso a la piscina 
del Termet y mejorará también 
la señalización de la ruta en los 
cruces para mejorar la seguridad 
de los corredores y usuarios.

ACTUACIÓN PROVECHOSA
«Queremos que este espacio sea, 
como lo ha sido siempre, un 
ejemplo de transversalidad de 
usos. Será una actuación prove-
chosa para los intereses de la ciu-
dadanía, que además se inscribe 
en dos de los ejes de la acción de 
gobierno que emprendimos hace 
siete años: el impulso de Termet 
como pulmón verde y motor de 
la ciudad y la consolidación de 
nuestra marca Ciudad de la Sa-
lud y del Deporte como apuesta 
por la mejora de la calidad de vi-
da y los hábitos saludables», con-
cluye Obiol.

MORA SE CuELgA CuATRO MEDALLAS EN EL CAMPEONATO 
NACIONAL DE CICLISMO EN PISTA DISPuTADO EN VALèNCIA
U

El ciclista Sebastián Mora ha acabado el Campeonato de España de Pista con 
cuatro medallas. En la primera jornada se alzó con el oro en persecución individual 
y fue plata en puntuación. Junto a Óscar Pelegrí fue oro en madison y se colgó el 
bronce con la cuarteta de la Comunitat Valenciana de persecución por equipos.

La acción tiene un 
coste de 77.803 euros 
y el material empleado 
tiene una durabilidad 
superior a los 10 años 

U



El Fòrum d’Innovació aborda nous eixos 
de negoci i les claus per a competir millor
Els ponents van ser Javier Megías, CEO i cofundador de StartupXplore, i Raúl Mata, emprenedor i inversor cofundador de MyAlert.com

E l  F ò r u m  N a c i o n a l 
d’Innovació: Nous models 
de negoci, organitzat per 
Globalis al Teatre Els XIII, 

va comptar amb ponents de re-
nom com Javier Megías, CEO i 
cofundador de StartupXplore, i 
Raúl Mata, emprenedor i inver-
sor cofundador de MyAlert.com. 
Al llarg de la jornada, els ponents 
van demostrar als assistents «la 
necessitat d’innovar, cada vegada 
més, en un mercat global i com-
petitiu, en el qual els models de 
negoci han de reinventar-se per 
a no fracassar». Tant Mata com 
Megías van coincidir en la neces-
sitat «d’innovar en les empreses 
tot i que el seu negoci funciona 
i és rendible», ja que «en un mer-
cat globalitzat hi ha altres forces 
que incrementen la competèn-
cia de la resta i fan que es reduïs-
quen els beneficis dels negocis, 
per això «innovar és una inver-
sió, una política de seguretat per 
al futur». A més, els ponents van 
ensenyar als assistents com «cal 
aplicar una visió disruptiva i va-
lenta per a poder reinventar cada 
empresa». Segons van indicar, «ja 
no és suficient tenir els millors 
productes i serveis per a ser com-
petitius i tenir beneficis» ja que, 
segons van assegurar, «les velles 
receptes han fracassat».

El fòrum va comptar, a més, 
amb el responsable d’Innovació 
del Grupo Zeta, Manuel Moreno, 
com a moderador d’una taula 
redona molt animada en la qual 
van participar Juan José Ortiz, 
CEO d’Amazing City; Marta Palo-
mar, directora d’Operacions de 
Blast Off Partners, i Javier Moli-
ner, CEO de Howlanders, tots ells 
vinculats a negocis de nova crea-
ció de la província.

Aquest esdeveniment organit 
zat per la Fundació Globalis, 
que compta amb la col·laboració 
de l’Ajuntament de Vila-real, la 
Xarxa Innpulso, la Diputació de 
Castelló i l’Agència Valenciana 
de la Innovació de la Generalitat 
Valenciana, fomenta la cultura 
d’innovació a la província mit-
jançant la divulgació de noves i 
innovadores pràctiques i tendèn-
cies empresarials, que faciliten al 
teixit empresarial aportar un va-
lor diferencial. Per a aquest any 
2018, aquesta trobada socioem-
presarial de Globalis s’ha cen-
trat en la difusió de tendències i 
oportunitats vinculades als nous 
i futurs mercats emergents, amb 
l’objectiu de difondre la cultura 
de la innovació i donar suport a 
l’emprenedoria innovadora.

AGENDA LOCAL
Títol: Sessió: Club Empresarial de Networ-
king Castelló
Data: 2, 16 i 30 d’octubre de 8.20 a 10.20 hores.
Lloc: Centre d’Educació Ambiental del Termet, 
carrer de l’Ermita, s/n (al costat del pinar). Més 
info: www.networkingcastellon.org

Títol: Taller: Cinc eines clau per a l’ocupació
Data: 1, 3, 5, 8, 10 i 11 d’octubre de 9.30 a 13.30 
hores.
Lloc: Viver d’Empreses de la Cambra de Comerç, 
carrer del Monestir de Poblet, 24, Vila-real
Més info: https://docs.google.com/forms/d/e/1fai
pqlsf7t1uuuujdfakz0fci2lotyk2gmdz_3ip6oemsuo-
openwjda/viewform

AGENDA PROVINCIAL
Títol: Taller: Els mercats internacionals, un 

AGENDA NACIONAL OCTUBRE 2018 DE L’INSTITUT INNOVACIÓ CIUTAT DE VILA-REAL 

món d’oportunitats
Data: 2 d’octubre a les 12.00 hores
Lloc:  Sala multiusos de l’edifici Espaitec 2, Univer-
sitat Jaume I. Castelló
Més info: http://espaitec.uji.es/taller-los-mercados-
internacionales-un-mundo-de-oportunidades/ 

Títol: V Jornada Professional del Desenvolu-
pament Local 2018
Data: 5 d’octubre de 9.00 a 14.00 hores
Lloc: Aeroport de Castelló
Més info: https://docs.google.com/forms/d/e/1faip
qlscqptrx4cwusiqi2rm3uxobww3gwj0bdotoczekps
_sqy9u9w/viewform

Títol: Cicle: Economies transformadores cap 
a la sostenibilitat
Data: 5 d’octubre de 9.00 a 14.00 hores
Lloc: carrer de la Trinitat, 20. Almassora, Castelló
Més info: http://ceeicastellon.emprenemjunts.
es/?op=14&n=13898

Títol: II Congrés Internacional d’Avaluació i 
Intervenció en Intel•ligència Emocional
Data: 19 i 20 d’octubre 
Lloc: Universitat Jaume I. Castelló
Más info: http://www.fue.uji.es/
congresoemocion?utm_campaign=difusion-
cs-ii-congreso-ie&utm_medium=email&utm_
source=acumbamail

AGENDA AUTONÒMICA
Títol: Fòrum de Finançament a la Innovació / 
Entrega de Premis CEEI IVACE
Data: 3 d’octubre d’11.00 a 13.45 hores
Lloc: CEEI València, sala d’actes. Avinguda de 
Benjamin Franklin, 12. Paterna (València)
Més info: http://ceeivalencia.emprenemjunts.
es/?op=14&n=14001

El diputat de Promoció Econò-
mica, Salvador Aguilella, va 
l’encarregar d’inaugurar l’acte, 
després de les paraules de ben-
vinguda del president de la Fun-
dació Globalis, Juan Vicente Bo-
no. La regidora d’Innovació, Mó-

nica Mañas, va ser la responsable 
de clausurar la cita.

Globalis és una entitat privada 
que té com a objectiu promoure 
la modernització del teixit em-
presarial a Vila-real i el seu en-
torn d’influència dona suport a 

totes aquelles iniciatives que su-
posen innovació o diversificació 
empresarial o social. Dinamit-
zant el teixit socioeconòmic, la 
ciutat i la seua àrea d’influència 
des d’una perspectiva global amb 
un nou model d’innovació 360 

graus, l’entitat promou i dona 
suport a l’emprenedoria i als pro-
jectes innovadors, treballa per a 
millorar l’ocupabilitat dels joves 
i, a més, ajuda a projectes inno-
vadors vinculats al sector de la 
salut, la nutrició o l’esport.

El responsable d’Innovació del Grupo Zeta, Manuel Moreno, com a moderador d’una taula redona amb presència de negocis de nova creació de la provincia.
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Reconocerán las ideas más 
innovadoras del personal
El consistorio convoca AjunTalent para mejorar los servicios prestados

El Ayuntamiento ha hecho públicas las 
bases del concurso de ideas innovadoras 
AjunTalent, que premiará la creatividad 
de los empleados municipales para mejo-
rar los servicios que se prestan. 

La iniciativa, a propuesta de la conce-
jala de Innovación y Nuevas Tecnologías, 
Mónica Mañas, «pretende promover la 
participación de todo el personal, tanto 
de funcionarios fijos, como interinos, así 
como de personal contratado, para que 
hagan propuestas con el fin de avanzar 
hacia una Administración local innova-
dora para responder de forma adecuada 
a los nuevos retos y generar un espacio 
de encuentro para el personal proactivo 
del Ayuntamiento». «El objetivo de este 

equipo de gobierno es servir a los ciuda-
danos y mejorar continuamente lo que 
hacemos y para ello necesitamos con la 
colaboración de todos y estamos abiertos 
a recibir sus propuestas», explica. 

De este modo, el concurso reconocerá 
las mejores ideas innovadoras concebidas 
por un trabajador o un grupo de traba-
jadores, que podrán presentar un máxi-
mo de tres ideas, que ofrezcan formas de 
mejorar los servicios municipales y las 
prestaciones a los ciudadanos de manera 
creativa. 

Todos recibirán un certificado acredi-
tativo y, en el caso del primer premio, el 
trabajador podrá participar en el desarro-
llo e implantación de la idea.

La iniciativa es una propuesta de la edil de Innovación y Nuevas Tecnologías, Mónica Mañas.

El Club de Networking cita 
a cerca de 20 empresarios 
La cita tiene lugar cada dos semanas en el CEA del paraje del Termet

Unos 20 empresarios de la provincia acu-
dieron al inicio de las sesiones del Club 
de Networking de Globalis, en el que co-
labora el Ayuntamiento de Vila-real y la 
Cámara de Comercio de Castellón.

La reunión tuvo lugar en el Centro de 
Educación Ambiental del Termet y la for-
mación inicial versó sobre los propósitos 
y los objetivos que cada empresa desea 
conseguir. Los participantes se reúnen 
quincenalmente durante dos horas.

La misión del club es ayudar a sus 
miembros a conseguir un crecimiento 
para su empresa mediante un programa 
estructurado y profesional de formación,  
colaboración y marketing. Para ello, la  
entidad aporta formación a los distintos 

miembros sobre transformación digital 
de la empresa, gestión personal y de equi-
pos, energía, medio ambiente y sosteni-
bilidad y, seguridad industrial junto a la 
Fundación Globalis.

De este modo, los miembros acceden 
a la información para detectar oportu-
nidades de negocio, conocer las nuevas 
tendencias de cada sector y establecer si-
nergias. Los asistentes están, además, al 
día en temas de gestión empresarial y co-
mercial, tanto nacional como internacio-
nal. La iniciativa es, según explican, una 
herramienta empresarial que pretende 
ser un foro de actualidad y novedades

Más información en la web https://net-
workingcastellon.com/.

Vila-real, líder en impulsar la 
compra pública innovadora 
La ciudad es referente en las áreas de salud y envejecimiento activo

E l alcalde, José Benlloch, ha parti-
cipado en una nueva acción de la 
Red Innpulso de Ciudades de la 
Ciencia y la Innovación para favo-

recer la compra pública innovadora (CPI) 
como elemento de fomento de la innova-
ción, en el marco de la nueva Ley de Con-
tratos. El encuentro ha permitido identi-
ficar áreas y retos para el impulso de la 
CPI en los distintos territorios, entre los 
cuales destaca el área de bienestar social 
y el envejecimiento; proyecto que lidera 
Vila-real, como referente en el área y Ciu-
dad de la Salud y el Deporte. 

El taller, en el que han participado 
representantes de los municipios de Er-
mua, Madrid, Móstoles, la Diputación de 
Orense, la Red Innpulso, la FEMP y Red.
es, se ha centrado en la detección de las 
principales áreas de interés para la com-
pra pública innovadora, las problemáti-
cas y retos, centrados en dos ámbitos: el 
desarrollo sostenible y el bienestar social 

y TIC. «Tras una mañana de debate, inter-
cambio de experiencias y trabajo, hemos 
llegado a identificar seis retos, tres por ca-
da una de estas áreas. Vila-real ha apadri-
nado uno de estos retos, concretamente 
el relacionado con el envejecimiento acti-
vo, un ámbito en el que, como referentes 
en salud, tenemos mucho que aportar», 
detalla el alcalde. La Federación Española 
de Municipios y Provincias -promotora de 
la jornada junto a Red.es- remitirá al res-
to de poblaciones las fichas de los diferen-
tes retos y proyectos para que cada muni-
cipio haga sus propias aportaciones.

«La compra pública innovadora es una 
gran oportunidad para las administra-
ciones públicas locales, dentro del nuevo 
marco de la nueva Ley de Contratos del 
Sector Público, para catalizar y canalizar 
las potencialidades innovadoras del teji-
do empresarial desde el punto de vista de 
la demanda, mejorando al mismo tiempo 
la calidad de los servicios públicos», dice.

El alcalde participó en una reunión para identificar los retos y problemas de la CPI.
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Benlloch, jurado de la red 
Innpulso en renovaciones
El alcalde es uno de los encargados de valorar las candidaturas de ciudades

El alcalde, José Benlloch, ha participado 
en la reunión del jurado de la red Innpul-
so que decidirá la renovación de la marca 
Ciudad de la Ciencia y la Innovación para 
las ciudades que han presentado candida-
tura a la revalidación del distintivo. Ben-
lloch forma parte del jurado como uno 
de los dos únicos alcaldes seleccionados 
por la red estatal de ciudades innovado-
ras para evaluar las candidaturas para la 
convocatoria de segunda renovación de 
la distinción «Ciudad de la Ciencia y la 
Innovación, 2010-2014».

«Para Vila-real es un auténtico orgullo 
y una muestra de que estamos haciendo 
bien las cosas haber sido escogidos para 
formar parte de este jurado, teniendo en 

cuenta, además, que sólo formamos par-
te de él dos alcaldes de todo el territorio 
español», valora Benlloch.

«La red Innpulso es un selecto club de 
ciudades que apuesta por la innovación 
como modelo de desarrollo del futuro. 
Un club al que Vila-real logró entrar en 
2011 y volvimos a pasar el examen –el 
mismo que ahora están pasando estos 18 
municipios- en el año 2015. Pero, además, 
no nos quedamos ahí, ya que, junto a las 
poblaciones valencianas de la red, hemos 
promovido también la creación de la Xar-
xa valenciana de ciutats per la innovació. 
Todo este esfuerzo y este trabajo, que no 
es personal sino de Vila-real, se ve tam-
bién en el resto del Estado», concluye.



Normalització promou el 
valencià en textos religiosos
El regidor de Normalització Lin-
güística i Tradicions de Vila-real, 
Santi Cortells, ha mantingut 
una reunió amb el president 
de l’Acadèmia Valenciana de la 
Llengua (AVL), Ramon Ferrer, 
per a iniciar una línia de treball 
l’objectiu de la qual és fomentar 
la normalització del valencià en 
diversos àmbits locals, amb espe-
cial incidència en la història de la 
literatura religiosa en valencià. 

«La nostra llengua es troba 
encara lluny de la normalitza-
ció plena, especialment en al-
guns sectors i el religiós n’és 
un», assenyala Cortells. Per 
aquest motiu, la col·laboració de 
l’Ajuntament i l’AVL «permetrà 

organitzar diverses activitats 
encaminades al foment del va-
lencià en aquest àmbit».

Una de les propostes plan-
tejades és la reedició dels tex-
tos més antics de la Bíblia que 
es conserven íntegrament en 
valencià, com el Llibre de Job 
de Jeroni Conques, «ja que en-
guany s’han complit 500 anys 
del seu naixement». 

En aquesta línia, en els 
pròxims mesos està previst 
que es materialitzen diverses 
iniciatives fruit del treball con-
junt entre ambdues institucio-
ns, com xarrades i exposicions 
per a afavorir l’ús del valencià 
en aquest àmbit.

Les xarxes socials normalitzen el 
nom de la ciutat gràcies a la pressió 
Els usuaris van detectar els canvis tot i que al consistori no s’ha rebut cap notificació 

Ja es poden utilitzar les etiquetes de geolocalització per a mostrar als contactes de Facebook la residència a Vila-real.

E ls veïns i internautes ja 
poden utilitzar les etique-
tes de geolocalització per 
a mostrar als seus contac-

tes de les xarxes socials que re-
sideixen o que han estat a Vila-
real. Les gestions de la Regidoria 
de Normalització Lingüística i la 
col·laboració veïnal han aconse-
guit que les xarxes normalitzen 
el nom oficial i únic de la ciutat. 

El regidor de Normalització 
Lingüística, Santi Cortells, ha 
mostrat la seua satisfacció per 
aquest assoliment, que «és fruit 
del treball incansable del de-
partament municipal i de la 
col·laboració ciutadana; un pas 
més cap a la normalització del 
nom de la nostra ciutat, tal com 

es va determinar el 2006 de ma-
nera unànime». Tot i que no s’ha 
rebut cap notificació oficial per 
part de la companyia ni resposta 
a les cartes remeses, els primers 
canvis s’han començat a detectar 
per part dels usuaris. «Tot i això, 
encara queda molt per fer», pun-
tualitza.

«Aquest avanç és un pas més 
en el llarg camí que es va ini-
ciar el 1995, de la mà de la cam-
panya «El nom és Vila-real», que 
segueix vigent fins als nostres 
dies», explica. «Per fi els nostres 
veïns podran deixar d’etiquetar-
se a Vila Real (Portugal) o a Villa-
rreal de los Infantes, nomencla-
tura obsoleta i derogada el 1982 
que encara s’utilitza a Facebook 

i altres xarxes», indica. Malgrat 
tot, el responsable de Normalit-
zació Lingüística anuncia que 
l’Ajuntament treballarà «fins a 
aconseguir la plena normalit-
zació del nom de la ciutat en la 
denominació oficial i única Vila-
real, amb guió i r minúscula».

Des de 2015, la campanya «El 
nom és Vila-real» accepta la re-
cepció d’incidències per part dels 
veïns, a través del Whatsapp (606 
395 976) o el correu electrònic i 
telèfon de la Regidoria. 

Han estat més de 400 els avisos 
rebuts pel mal ús del nom de la 
ciutat en xarxes socials, mitjans 
de comunicació, entitats ban-
càries, ministeris, conselleries o 
carreteres.

La Cita Urbana Musical 
Solidària obri una segona 
edició amb novetats 

Després de l’èxit de la prime-
ra edició, nascuda del germen 
de la pionera Ruta del Vermut 
i el Tardeo, la Cita Urbana Mu-
sical Solidària torna després de 
l’estiu amb una segona edició 
carregada de novetats i actua-
cions, una vintena fins al mes 
de desembre, per a seguir sent 
un referent social i econòmic. 

«En aquesta temporada, al 
marge de seguir comptant amb 
els grups locals, també volem 
donar a conéixer noves propos-
tes musicals de fora de la ciutat 
i de la resta de la Comunitat, 
apostant per tots els estils, des 
del rock fins al flamenc», expli-
ca un dels organitzadors del 
cicle, David Simó, que destaca 
que, entre les novetats prepara-
des per a aquesta edició, es tro-
ba la creació d’un podcast men-
sual a mode de resum en el qual 
el públic i els protagonistes de 
cada esdeveniment plasmen 

les seues opinions i sensacions 
sobre la cita. «A més, i segons 
les possibilitats de cada espai, 
gravarem i retransmetrem en 
directe cada actuació a través 
de Facebook perquè hi haja un 
major seguiment», apunta.

Per la seua banda, Javier Ló-
pez destaca el vessant solidari 
de la convocatòria. «Cada mes 
donem suport a una causa 
solidària», explica. «Hem co-
mençat amb Huellas Calleje-
ras, però seguirem a l’octubre 
amb l’Associació Espanyola 
Contra el Càncer (AECC), al 
novembre serà Creu Roja, per 
a seguir lluitant contra la vio-
lència de gènere, i al desembre, 
coincidint amb el Dia Mundial 
de la Sida, els protagonistes se-
ran l’Associació Conquistando 
Escalones i Casda». En totes les 
cites s’habilitarà un espai per 
als més menuts, amb manuali-
tats i jocs.

El regidor d’Economia, Xavier Ochando, amb Javier López i David Simó.

Fina Mora rep un dels Premis Solidaris 
ONCE 2018 per la tasca de tota una vida
La presidenta d’ACUDIM, Fi-
na Mora, ha arreplegat un dels 
Premis Solidaris ONCE 2018 de 
la Comunitat Valenciana. Mo-
ra va estar acompanyada en 
l’esdeveniment per una delega-
ció local amb presència del presi-
dent de Porcelanosa, Manuel Co-
lonques; el secretari autonòmic 
d’Inclusió, Alberto Ibáñez, i re-
gidors de la corporació entre els 
quals també es trobava l’alcalde, 
José Benlloch. Els guardons van 
reconéixer Mora per la seua «llar-
ga trajectòria» en la lluita per a 
aconseguir que les persones amb 
discapacitat puguen exercir 
d’una manera efectiva els seus 
drets fonamentals. Mora va ser reconeguda per la «llarga trajectòria» pels drets dels discapacitats
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El coro dE fundació 
flors ofrEcE un conciErto 
para rEivindicar la paz

U La Concejalía de Igualdad, Convivencia 
y Cultura de Paz programó un concierto, 
a cargo del coro de la Fundación Flors, 
para conmemorar el Día Internacional 
de la Paz, el 21 de septiembre.

Igualdad lanza nueva 
programación y se 
refuerza con una técnica

La Concejalía de Igualdad afron-
ta la recta final de 2018 con más 
fuerza para seguir apoyando 
a la mujer y dar visibilidad al 
papel que ejerce en la sociedad, 
sin olvidar la lucha contra la 
violencia de género y el trabajo 
con la sociedad civil para cons-
truir un mundo más igualitario 
y respetuoso. Para ello, el área 
que dirige Rosario Royo cuen-
ta ya con una nueva agente de 
Igualdad y lanza la programa-
ción del último trimestre del 
año, con actividades, salidas y 
nuevas campañas de preven-
ción de la violencia machista 
en los centros educativos. 

«Tenemos objetivos muy am-
biciosos, a los que no vamos a 
renunciar», ha señalado Royo 
en la presentación de las activi-
dades, organizadas de la mano 
de la sociedad civil, con el Grup 
de Dones de Vila-real y la asocia-
ción Andrea Carballo. «Seguire-
mos trabajando también con 
la Fundación Isonomía y ofre-
ciendo talleres para empoderar 

a las mujeres, como Inteligen-
cia emocional, Danza oriental 
consciente, Suelo pélvico e hi-
popresivos», agrega Royo.

Para prevenir la violencia 
machista, regresa a las aulas 
de los centros de secundaria la 
campaña Bésame 2.0., que tam-
bién llegará a los alumnos de 
sexto de primaria de los cole-
gios Escultor Ortells y Pascual 
Nácher. A estas campañas se 
sumará la conmemoración del 
Día Internacional de la Lucha 
contra la Violencia hacia las 
Mujeres, con un acto en el Au-
ditorio Municipal previsto para 
el 18 de noviembre.

Como novedad, los cursos 
serán semestrales y la preins-
cripción se podrá formalizar 
del 24 al 30 de septiembre en 
el Ayuntamiento o desde casa, 
a través de la sede electrónica. 
El 2 de octubre se publicarán 
las listas y los días 3, 4 y 5 de 
octubre se podrá hacer el pago 
para formalizar la matrícula 
en la Casa dels Mundina. 

La edil de Igualdad, Rosario Royo, repasó los actos previstos para este año.

BEnlloch dEspidE a la 
supEriora dE la consolación, 
madrE m. tErEsa mEnéndEz

U El alcalde, José Benlloch, ha recibido a la 
madre M. Teresa Menéndez Hernández, 
hasta hace unas semanas superiora 
del colegio Nuestra Señora de la 
Consolación. El encuentro ha servido de 

agradecimiento y reconocimiento por 
la tarea educativa y el trabajo realizado 
en la ciudad como directora del centro y 
como miembro de la Congregación de la 
Consolación de Vila-real, en 2012.

Los barrios salen a las calles para 
vivir sus fiestas tras las patronales
Casi una decena de entidades, vecinales o religiosas, organizan multitud de actividades

Una concentración motera o actividades para los más pequeños son algunos de los actos de los diferentes barrios.

M iles de banderines de-
coran numerosas ca-
lles de la ciudad. Un 
hecho que muestra el 

inicio de una larga serie de fies-
tas de barrio que, una vez finali-
zadas las celebraciones patrona-
les de la Mare de Déu de Gràcia, 
se prolongarán hasta finales de 
este mes.

Los festejos del Roser, Crist de 
l’Hospital y la Soledat así como 
la fiesta anual de la congregación 
de Els Lluïsos fueron los prime-
ros en arrancar su pogramación 
aunque poco después se suma-
ron otras como las del Crist del 
Calvari, la Torremotxa, la Sénia 
o Sagrat Cor de Jesús. 

Con una duración variable, de 
tres o cuatro días hasta diez, las 
diferentes actividades organiza-
das buscan estrechar los lazos en-
tre los ciudadanos que muchas 
veces, pese a vivir a escasos me-
tros, no se conocen o no tienen 
oportunidad de hablar.

Entre el abanico de actos no 
pueden faltar los gastronómicos 
como concursos de paellas, to-
rràs de sardina, chocolatadas o 

la tradicional nit de xulla.
También hay tiempo para los 

disfraces, concursos de cartas o 
parchís, fiestas de espuma sin 
olvidar actuaciones de varieda-
des o representaciones teatrales. 
Tampoco faltan las muestras de 
fervor a los santos o virgenes que 
son el motivo de la festividad.

Además, gracias a los festejos 

de barrio surgen nuevas asocia-
ciones vecinales. Pasó hace unos 
años con Sagrat Cor de Jesús y 
también este año el Roser que, en 
su programa de fiestas, ha anun-
ciado que va a dar este paso. En 
ambos casos, se busca atender y 
elevar las necesidades de los ve-
cinos y organizar actos durante 
todo el año.

Els Lluïsos también ha celebrado sus festejos anuales. Foto: Facebook Lluïsos
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El Pla Estratègic de la Séquia Major 
avanza en las estrategias a aplicar
El proyecto se abre a toda la ciudadanía con una reunión en l’Espai Jove el 4 de octubre

Obiol y las arquitectas Fortuño y López en la presentación del proceso.

E l Pla Estratègic de la Sé-
quia Major avanza con la 
finalización de la fase de 
diagnóstico y ahora defi-

nirá las estrategias a aplicar, de 
la mano de técnicos, vecinos y re-
gantes. El concejal de Territorio, 
Emilio M. Obiol, ha presentado 
los últimos avances del proyecto, 
que ha contado con dos miem-
bros del colectivo de arquitectas 
Apeu de Carrer, como son Mario-
la Fortuño y Laura López, quie-
nes han explicado en qué punto 
se encuentra el documento. 

«Hablamos de un área urbanís-
tica que forma parte de la idio-
sincrasia de Vila-real, que nece-
sita de un plan estratégico para 
que cada acción o iniciativa que 
se desarrolle en la zona no sea 
fruto de la improvisación o de la 
ocurrencia», asegura el edil. Este 
proyecto, tal y como apunta, «no 
se entiende sin la participación 
de los vecinos, por lo que agra-
decemos la colaboración de la 
Concejalía de Participación Ciu-
dadana, que ha ayudado a que 
los ciudadanos tengan un papel 
activo en todo el proceso, condu-
cido por los técnicas».

Por su parte, la arquitecta Ma-
riola Fortuño ha indicado que es-
te plan es una hoja de ruta de fu-
turo para «planificar y gestionar 
esta infraestructura hidráulica 
histórica que, además, es un eje 
vertebrador de la ciudad del que 
deberían disfrutar los vecinos». 

Así, se ha trabajado en diferen-
tes fases que han servido para 
marcar unos objetivos de partida, 
centrándose en la protección de 
la historia y la identidad del ca-
nal, el cuidado medioambiental, 
la revitalización de la actividad 
económica en la zona, la activi-
dad turística y la sostenibilidad 
social y saludable, entre otros.

«Acabamos de finalizar la diag-
nosis participada, en la que he-
mos contado con la Comunidad 
de Regantes, que son los propie-
tarios de la acequia, y con el Con-
sell de Participació Ciutadana, el 
Consell de Xiquets i Xiquetes y 
con el resto de ciudadanos en», 
explica Fortuño, quien afirma 
que «con estos resultados del tra-
bajo técnico y la participación 
vecinal hemos creado cuatro blo-
ques en los que agruparemos los 

principales temas de interés: la 
historia e identidad, el paisaje y 
espacio público, la movilidad y 
conectividad y la diversidad de 
usos y el uso cotidiano».

Por su parte, López ha asegura-
do que «la acequia es un elemen-
to patrimonial muy importante 
que se puede potenciar en mu-
chos ámbitos, ya que recorre toda 
la ciudad y enlaza con espacios 
públicos como bibliotecas, cole-
gios, el instituto, espacios depor-
tivos, jardines y el propio mer-
cado de los sábados, por lo que 
concentra usos y zonas muy dis-
tintos». «Supone una gran opor-
tunidad para plantearse cambios 
para que sea más abierta a los ve-
cinos, a la movilidad sostenible y 
a la inclusión», apunta.

El 4 de octubre está previsto, a 
las 19.00horas, un taller global 
sobre el proyecto en l’Espai Jove.

Entre los objetivos 
de partida del plan 
están la protección de 
la identidad del canal o 
la actividad turística  

U

El Plan de Movilidad se 
abre a la participación con 
una encuesta ‘on line’
La Concejalía de Territorio ha 
habilitado una encuesta vir-
tual para que los vecinos pue-
dan opinar y participar en la 
elaboración del futuro Plan de 
Movilidad Urbana Sostenible 
(PMUS). Esta encuesta se suma a 
otras acciones participativas en 
el plan, como el debate en el se-
no del Consejo de Participación 
Ciudadana, entre otros. 

El PMUS analiza las caracte-
rísticas actuales de la movilidad 
urbana y busca la implantación 
de formas de desplazamiento 
más sostenibles. «Con la presen-
te encuesta queremos conocer 
la opinión sobre la movilidad 
en Vila-real, teniendo en cuen-
ta si el usuario vive, trabaja o 
estudia aquí o en otro munici-
pio o si sólo nos visita de forma 
ocasional», explica el edil de Te-
rritorio, Emilio M. Obiol. «Nece-
sitamos conocer los problemas 
actuales del municipio para 
poder proponer alternativas de 
transporte menos contaminan-
tes, más sostenibles y eficaces, 
garantizando una mejor cali-
dad de vida para los vecinos y 

proporcionando alternativas al 
vehículo privado», indica el edil, 
quien destaca el objetivo de se-
guir mejorando el entorno.

La encuesta se basa, en un pri-
mer apartado, en datos socioló-
gicos centrados en el género y 
la edad de los participantes, su 
nivel de estudios y situación 
laboral y posteriormente pre-
gunta sobre su relación con la 
ciudad. También se insta a los 
encuestados a opinar sobre si 
consideran adecuado, elevado 
o escaso el número de vehícu-
los que transitan por su calle y 
la velocidad a la que lo hacen. 
Las zonas de carga y descarga 
del barrio y el número de ca-
lles peatonales de la ciudad y 
su posible mejora, los itinera-
rios ciclistas o el recorrido de la 
acequia Mayor, son otros temas 
analizados.

Los interesados pueden acce-
der a la versión en castellano de 
la encuesta lo pueden hacer a 
través de https://goo.gl/forms/
52JZqR79zstQtqA13 y en valen-
ciano, en https://goo.gl/forms/
zgOFgfUXCY0aqnjA2.

La Casa dels Mundina acogió una de las sesiones sobre el PMUS.

Juventud logra una ayuda de 23.710 euros 
del IVAJ para el proyecto ‘Els joves i l’art’
El Institut Valencià de la Joven-
tut (IVAJ) ha concedido una sub-
vención de 23.710 euros al pro-
yecto Els joves i l’art. Descobrint 
l’art per a tots, presentado por la 
Concejalía de Juventud. La edil 
del área, Gemma Gil, se ha mos-
trado satisfecha por recibir esta 
ayuda a entidades locales para 
desarrollar programas de juven-
tud durante 2018. El proyecto, 
señala, «pretende acercar a los 
jóvenes de Vila-real diferentes 
manifestaciones artísticas desde 
una vertiente práctica, donde 
puedan experimentar y conver-
tirse en los protagonistas». 

«Para ser beneficiario de esta 
ayuda se debía obtener un míni-

mo de 50 puntos por el proyecto 
presentado y el nuestro ha obte-
nido 84 sobre 100, siendo uno de 
los mejor valorados de todos los 
que se han presentado», explica.

Las actividades que forman 
parte de esta iniciativa se desa-
rrollan a lo largo de todo el año 
con un nexo común, que es el 
conocimiento de las diferentes 
manifestaciones artísticas, des-
de la pintura hasta el grafiti. Los 
talleres por la igualdad, las cla-
ses de arte-terapia, el set de circo, 
el concurso de grupos locales, el 
curso de iniciación al cómic, la 
exhibición de grafiti Esprai, el 
laboratorio de arte, los cursos 
de creación de videojuegos y de 

robótica son las propuestas que 
forman parte del proyecto bene-
ficiario de la ayuda.

Entre los puntos a favor de Els 
joves i l’art, se encuentran el co-
nocimiento de las diferentes re-
presentaciones artísticas y sus 
valores, así como el crecimiento 
de los jóvenes participantes, que 
adquirirán valores culturales, 
sociales y artísticos. Otros bene-
ficios son la transmisión de valo-
res de ocio educativo, responsa-
ble y de calidad y la convivencia 
de niños y jóvenes con todo tipo 
de capacidades, que aprenderán 
a desarrollar la autonomía, la 
creatividad, la autoestima y una 
actitud crítica.

El primer Plan de inclusión 
y cohesión local logra una 
ayuda de 12.000 euros

El Ayuntamiento ha recibido 
una subvención de la Generali-
tat Valenciana de 12.000 euros, 
destinada a la elaboración del 
primer Plan de inclusión y co-
hesión social de la ciudad. El 
documento, en el que la Conce-
jalía de Servicios Sociales lleva 
trabajando ya varios meses, pre-
tende establecer un diagnóstico 
de la ciudad, señalando retos y 
políticas a implementar para 
reforzar la cohesión social y ac-
tuar contra las desigualdades 
de una manera más eficaz. 

«El Plan de inclusión va a ser 

U un documento muy importan-
te para orientar las políticas de 
Servicios Sociales municipales, 
en nuestro fin último que es el 
de mejorar la vida de las perso-
nas, con independencia de la si-
tuación personal o familiar de 
cada uno, para construir una 
ciudad más igualitaria, inclusi-
va y cohesionada», recuerda el 
concejal de Servicios Sociales, 
Álvaro Escorihuela.

Con esta ayuda de 12.000 
euros, Servicios Sociales ha em-
prendido los primeros pasos en 
la elaboración del plan.



Estamos en época de ferias, ferias inter-
nacionales de cerámica, que hacen que 
nuestra provincia y especialmente Vila-
real, viajen con sus mejores proyectos 
y preparados para recoger nuevas ideas 
a otros países.

Por eso creemos que es el momento 
de presentar la tercera edición de nues-
tra feria DESTACA, que tendrá lugar 
desde la tarde del día 14, a la mañana 
del 16 de noviembre.

Destaca es la primera feria de trans-
ferencia de conocimiento científico y 
tecnológico de la Comunidad Valencia-
na y ya todo un referente en España. De 
carácter bienal, la primera edición de 
Destaca Profesional se celebró en no-
viembre del 2014 en el Centre de Con-
gressos, Fires i Trobades de Vila-real 
(Castellón, España) con la participa-
ción de más de 100 empresas, centros 
de investigación e instituciones.

MOTOR ECONÓMICO
Este encuentro nace con el objetivo de 
activar el tejido económico a través de 
la innovación y proyectarlo hacia el fu-
turo, apostando por la sostenibilidad 
e impulsando la sociedad del conoci-
miento.

Por este motivo, se promueve la 
transferencia de tecnología e innova-
ción a través de los materiales avanza-
dos, la energía, la economía circular y 
los sectores sociales.

Cualquier empresa que crea en la 
innovación y en la transferencia de 
conocimiento debe estar presente en 
esta feria, ya sea con un stand para 
presentar al resto sus avances o como 
visitante para ver hacia dónde avanza-
mos, aprendiendo en las impresionan-
tes conferencias y mesas redondas o 
participando en las mesas de trabajo, 
donde esperamos identificar los temas 
que requieren mayor esfuerzo para los 
agentes implicados en la innovación 
para encontrar nuevas soluciones

CONsEguIR MEjORas
El objetivo principal es conseguir mejo-
ras en la calidad de productos y proce-
sos, y generar también inquietudes de 
cara a la diversificación de la industria; 
impulsando el encuentro entre inves-
tigadores, técnicos y empresarios, po-
tenciando las relaciones Universidad-
Empresa y centros de investigación 
nacionales e internacionales.

CONTaCTO CON Las auLas
Como no hay futuro sin implicar a los 
futuros implicados, durante toda la 
semana tendremos unos talleres de 
Destaca divulgación, donde todos los 
alumnos de 6º de primaria de Vila-real 
disfrutaran de las demostraciones de 
robótica, impresión 3D, laboratorio 
químico, tecnología láser o energías 
alternativas.

Ya podéis visitar nuestra página web 
www.feriadestaca.es, recordar las edi-
ciones anteriores, ver Destaca en ruta 
y registraros como visitante o patroci-
nador. 

Destaca llega 
a su tercera 
edición

Imaginem una situació extrema en què 
un 51% de la societat votara que l’altre 
49% ha de cedir les seues cases perquè 
la majoria puga viure més ample. La 
votació, per pur egoisme, podria guan-
yar-se fàcilment, però estarem d’acord 
que en cap cas una situació així seria 
justa.

L’EXTREM I ELs sEus EFECTEs
Totes les idees dutes a l’extrem acaben 
de la mateixa manera, amb un efecte 
absolutament perniciós i negatiu. A 
l’edat mitjana els considerats heretges 
solien ser cremats en les fogueres de 
la Inquisició espanyola. Els heretges, 
sovint protestants, eren una minoria. 
Molts pensaven que el fet que aquest 
grup social fóra minoritari donava tot 
el dret a fer amb ells el que a la majoria 
li vinguera de gust. 

Aquestes execucions es convertien 
fins i tot en una circ per a diversió dels 
que es confessaven part de la majoria, 
silenciosa o sorollosa, això no impor-
ta.

Democràcia 
no és 
majoritarisme

Populars i socialistes van aprovar a 
l’europarlament el juliol passat un to-
pall de vots de fins a un 5% per a poder 
obtindre representació. Les valencia-
nes l’hem experimentat tots els anys 
de majoritarisme (que no democràcia) 
que hem patit des de la transició. 

Així, PP i PSOE han facilitat que el 
model europeu s’assemble a poc a poc 
molt més al de Turquia. Sembla que és 
el seu desig. És bo recordar que allà el 
mínim per a poder aconseguir repre-
sentació és d’un 10%. 

dRETs huMaNs
Turquia no és per a res l’exemple 
mundial de país respectuós amb els 
drets humans. L’inconvenient de vo-
ler aixafar els dèbils i els diferents és 
que un dia qualsevol podria acabar 
formant part d’una minoria. 

Segurament estem còmodes men-
tre formem part de la majoria. Tan-
mateix, sospite, que crear una socie-
tat amb uns fonaments morals tan 
corruptes no hauria de ser desitjable 
per a cap ciutadà que tingue una bona 
voluntat.

La llegada del otoño vuelve a sacar las 
vergüenzas de un equipo de gobierno 
sin proyecto, sin gestión y sin nada que 
aportar.

De momento hemos visto que en 
ocho años de alcalde, Benlloch sólo ha 
apostado por cuatro cosas. La prime-
ra por ser el alcalde que ha realizado 
la mayor subida del IBI de la historia, 
máximos históricos que pagan todos 
los vecinos con su esfuerzo y que solo 
sirven para que el Ayuntamiento re-
caude más cada año.

Por otro lado es el alcalde que ha 
conseguido que nuestra ciudad esté 
peor que nunca. Es una realidad que 
Vila-real está cada vez más sucia y que 
nunca había estado en tan mal estado. 
Una frase como «el poble està més brut 
que mai» que tanto dicen los vecinos es 
una triste realidad. 

Tenemos un equipo de gobierno que 
ha sido incapaz de talar los árboles y 
que, además, ha abandonado el man-
tenimiento de la ciudad. Los jardines 
y parques son una muestra de ello, la 
suciedad de las calles, de los espacios 
públicos en general.

En tercer lugar, Benlloch es el alcal-
de de los impagos y los pufos. Un al-
calde que debe dinero a las ONGs de 
Vila-real, con las entidades sin ánimo 
de lucro, con las asociaciones que tra-
bajan por los vecinos... Todos los meses 
aparecen facturas impagadas porque 
no saben gestionar.

Y el cuarto elemento que más carac-
teriza al equipo de gobierno de Benllo-
ch es, sin lugar a dudas, que mientras 
todo esto sucede, el alcalde se dedica a 
gastar dinero en caprichos, como com-
prar el Gran Casino con la intención 
de poner allí el despacho de alcaldía. 
Gastar en comprar palacios mientras 
las ONG no cobran.

INCuMpLIMIENTOs CONsTaNTEs
Otra de las grandes características del 
equipo de Benlloch son los incumpli-
mientos. Solo en lo que llevamos de 
otoño hay varios ya. Por ejemplo. el 
bus a la UJI que tanto pidieron los es-
tudiantes y que tanto costó poner en 
marcha y que ya se ha olvidado. En el 
mes de agosto en el pleno aseguraba la 
concejala que este año el bus tendría 
novedades. Y vaya si ha habido nove-
dad: que no se ha puesto en marcha de-
jando tirados a los estudiantes.

agRICuLTOREs
Septiembre también ha dejado patente 
que el alcalde y su equipo pasan total-
mente de los agricultores que le ciu-
dad. Ha acabado el verano y no se han 
arreglados los caminos de acceso a los 
masets y tampoco los caminos rurales, 
aunque ya es una cuestión de seguri-
dad vial.

Ni las ayudas prometidas a los agri-
cultores, o las mejoras educativas en 
distintos centros de la ciudad, o las 
ayudas a las escuelas infantiles.

Solo en otoño, el desastre de Benllo-
ch es una realidad.

Más impues-
tos, menos 
servicios

Fins en tres ocasions Benlloch i el seu 
bipartit han vetat els intents d’aquest 
grup municipal per a tindre una verta-
dera Vila + neta. El ‘no és no’ del Presi-
dent del Govern, Pedro Sánchez, se li 
ha contagiat a l’alcalde tot i no ser sant 
de la seua devoció. 

PSPV i Compromís prefereixen se-
guir culpant únicament als veïns i no 
posar els mitjans necessaris per a que 
Vila-real deixe d’estar més brut que 
mai, malgrat que paguem més Contri-
bució que mai.

I és que la brutícia ben bé podria ser 
una marca més de Ciutat de les que tan 
li agrada presumir a aquest bipartit. 
Segurament, en aquesta sí que seríem 
líders perquè sols cal eixir al carrer per 
comprovar l’estat lamentable del nos-
tre poble.

Els veïns es queixen dels excrements, 
orins, mobles al mig del carrer que fan 
de Vila-real un IKEA gratuït, conteni-
dors acumulats de fem, embornals 
bruts, carrers que no s’agranen, gespa 
en els jardins que fa dos metres, herba 
entre les voreres o falta de papereres, 
entre d’altres. 

Les solucions posades fins ara de 
poc han servit. Un Observatori de Ne-
teja acompanyat d’un pla nomenat 
La Vila + neta, o un vehicle ecològic 
silenciós com a remei als comentaris 
d’indignació tant en xarxes socials 
com al carrer. Ni l’increment econòmic 
anunciat ni ara definitivament tampoc 
un nou contracte. 

Les culpes exclusivament per als 
veïns i pareix que així seguirà, tal com 
va reconèixer l’alcalde al ple, negant-se 
per activa i per passiva a un nou con-
tracte quan aquest expire en 2019. Un 
contracte que està desfasat, de 2009, i 
que no s’ajusta a les necessitats i a les 
dimensions de la ciutat, és a dir, no 
arriba ni molt menys a tots els barris 
que paguen igualment els impostos. 

A més, es que la inversió en neteja 
és insuficient comparada amb altres 
llocs. A Vila-real s’ha vingut invertint 
20 euros per habitant, en la província 
25, en la Comunitat Valenciana 27 i en 
Espanya 32. Per a selfies i titulars hi ha 
27 euros de mitjana. És a dir, es gasten 
més diners en Propaganda que en man-
tenir el poble.

El que sí que va anunciar l’alcalde 
són més multes pels voluminosos i pels 
excrements, que, per una altra banda, 
desconeixem qui les posarà donat que 
no hi ha pràcticament Policia de Barri 
per la falta d’efectius en la plantilla. De 
fet, Cs en el seu dia ja va tractar d’atacar 
aquestes dos qüestions. I saben quina 
va ser la resposta de l’alcalde?. El que 
proposen per a millorar la informació 
i reforçar la recollida de voluminosos 
és una ‘xorrada’, i sobre les dejeccions 
de gos ‘ja s’està treballant’. Ise és el nul 
compromís d’aquest equip de Govern.

En definitiva, cal més civisme, però 
la conscienciació arriba a llarg termini 
mentre l’administració ha de posar mi-
tjans i diners al servei del ciutadà, i no 
a la inversa com fa este bipartit.

El veto del 
bipartit a la 
neteja 
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L’últim Abonament del 2018 
aposta per l’èxit i la proximitat
Per 40 euros, els abonats podran gaudir a l’Auditori de cinc espectacles de gran nivell

 ‘La Ternura’ és una comèdia romàntica amb illes desertes, naufragis monumentals, reis fràgils i reines somiadores.

L ’últim Abonament de les 
Arts Escèniques de 2018 
aposta per les produccions 
de «proximitat» i amb «un 

bon recorregut sobre els escena-
ris» per a tancar la temporada. 
Així ho ha anunciat el regidor de 
Cultura, Eduardo Pérez, durant 
la presentació de la programació, 
en la qual s’integren cinc espec-
tacles de nivell per 40 euros. 

«Com en cada edició, la pro-
gramació és variada i per a tots 
els gustos i a un preu més que 
competitiu, vuit euros per obra, 
amb espectacles en directe, 
únics i irrepetibles», explica. El 
13 d’octubre es representarà La 
vida inventada de Godofredo Vi-
lla. «És una obra de Sonia Alejo, 
creada a Vila-real, que va nàixer 
com una lectura dramatitzada 
per als centres educatius i ha 
crescut fins a convertir-se en una 
obra, la preestrena de la qual tin-
drà lloc en la nostra ciutat, per a 
després marxar a altres ciutats», 
indica l’edil.

La segona obra serà Cuzco i 
es representarà el 20 d’octubre. 
«Aquesta producció compta amb 
el suport de l’Ajuntament de Sa-
gunt i de l’Institut Valencià de 
Cultura i narra el viatge d’una 
parella al Perú per a salvar la 
seua relació, en el qual es troben 
situacions que els fa canviar la 
manera de veure el món», diu.

El 27 d’octubre serà el torn de 
La ternura. Pérez assegura que 
«els espectadors podran gaudir 
de les aventures, embolics, ena-

moraments i confusions dels per-
sonatges, dones que marxen a 
una illa deserta perquè no volen 
saber res dels homes i es troben 
amb un grup d’homes que tenen 
el mateix objectiu», explica. 

Al anochecer, de l’actor i di-
rector local Sergio Caballero, és 
el quart treball de l’Abonament, 
que es representarà el 10 de nov-
embre i «ha triomfat allà on ha 
anat, conjuminant amor i hu-
mor. No deixarà indiferent», afe-
geix Pérez. L’última obra, progra-
mada per a l’1 de desembre, serà 
The primitials, «una comèdia 

musical a cappella molt original 
que també agradarà molt als es-
pectadors», agrega Pérez.

PER A LA RESTA DE PÚBLIC
«Per a aquells que no tinguen 
l’Abonament, cada obra es co-
brarà individualment a 12 euros, 
excepte la de La ternura, que té 
un cost de 20 euros», manifesta 
l’edil. Els canvis de butaca es for-
malitzaran de l’1 al 5 d’octubre 
a les oficines de l’Auditori amb 
horari de dilluns a divendres, de 
10.00 a 14.00 hores i els dimecres 
de 16.30 a 19.00 hores.

El Jurat dEl CErtamEn 
FranCEsC tàrrEga visita El 
musEu dE la Ciutat

U Els membres del Jurat del Certamen 
Internacional de Guitarra Francesc 
Tàrrega de Benicàssim han visitat el 
Museu de la Ciutat Casa de Polo, on han 
conegut més detalls del compositor.

ExposEn lEs ‘dEnúnCiEs 
plàstiquEs dE la violènCia’ 
dEl musEu dE vilaFamés

U El Convent, espai d’art, ha acollit la 
mostra «Denúncies plàstiques de la 
violència», una selecció de 25 obres 
del Museu d’Art Contemporani de 
Vilafamés al voltant de la violència. 

maría galán dEsCriu 
‘l’alzhèimEr En Fotos’ amb 
una mostra a la Casa dE l’oli

U La fotògrafa María Galán ha exhibit a 
la Casa de l’Oli la mostra «L’Alzhèimer 
en fotos», imatges que descriuen 
la malaltia i l’mpacte que té en les 
persones afectades i els seus familiars.

El regidor de Cultura, Eduardo Pérez, durant la presentació de la programació.
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Agenda

el cicle escena familiar 
porta l’obra ‘óscar, el niño 
dormido’ a l’auditori

Dins el cicle Escena Familiar, 
el dia 7 d’octubre es representa 
a l’Auditori Municipal Óscar, el 
niño dormido d’El Espejo Negro. 
Conta la història d’Óscar, un me-
nut en coma que, en despertar, 
no recorda com parlar o escriu-
re així com tampoc caminar. 
Serà a les 12.00 hores i el preu de 
l’entrada és de 6 euros.

U

els alumnes del curs de 
fotografia mostren el seu 
treball en «retratar»

Fins l’11 d’octubre l’Espai Jove 
acull l’exposició «Retratar» creada 
i muntada pels alumnes del curs 
2017-18 de fotografia: Alejandro 
Martínez, Ana Campos, Anabel 
Sanjuan, Francisco Antolí, Laura 
Galán, Mónica Calero, Pepe Ca-
nós i Reyes Corbató. Es pot visitar 
de dilluns a divendres de 9.00 a 
14.00 i de 17.00 a 21.00 hores. 

U

Vilanet assoleiX la setena 
edició amb una completa 
programació d’actes

ViLANet arriba a la setena 
edició a l’Espai Jove, del 12 al 14 
d’octubre. Es realitzaran xarra-
des, tallers i tornejos en l’àmbit 
de les noves tecnologies dins de 
les cinc àrees temàtiques de dis-
seny i desenvolupament, cultura 
lliure, xarxes i seguretat informà-
tica, emprenedors i oci digital. A 
càrrec de l’Associació PINT.

U

l’espai JoVe acull una 
actiVitat formatiVa per a 
utilitZar les cÀmeres refleX

Els dimarts, del 16 d’octubre al 
18 de juny i de 19.00 a 21.00 ho-
res, l’Espai Jove acull un curs de 
fotografia en què s’aprendrà l’ús 
de la càmera rèflex i el flux de tre-
ball des de la presa fotogràfica i el 
revelat digital al retoc. També es 
visionaran treballs d’autors clàs-
sics i contemporanis. Preu: 120 
euros, 60 amb descompte.

U

el cor ciutat de Vila-real ret 
Homenatge al mÚsic miguel 
alepuZ amb un concert

El Cor de la Ciutat retrà home-
natge a Miguel Alepuz en un con-
cert gratuït amb invitació. Serà 
el dia 21 d’octubre a l’Auditori 
Municipal Músic Rafael Beltrán 
Moner. «Qui conserva la facultat 
de sentir la música mai es fa vell.
Siguem amics de la música», amb 
aquest fragment de text anònim 
es convida a participar-hi.

U

 telèfons d’interés
AJUNTAMENT
Pl. Major s/n  . . . . . . . . . . Tel. 964 547 000
PROP
C/ Josep Ramon Batalla, 38 . .  Tel. 964 547 170
CADASTRE MUNICIPAL
Pl. Major s/n  . . . . . . . . . . Tel. 964 547 001
PISCINES COBERTES YUREMA REQUENA
C/ de Joanot Martorell, 62  . . Tel. 964 529 356
POLICIA LOCAL
C/ Josep Ramon Batalla, 62 . .  Tel. 964 547 010
RECAPTACIÓ MUNICIPAL
C/ Josep Ramon Batalla, 6. . . Tel. 964 547 060
POLICIA NACIONAL
C/ Comunió, 1 . . . . . . . . . Tel. 964 522 100
AGÈNCIA LOCAL D’ENERGIA
I MEDI AMBIENT
C/ Ponent Baix, 65 . . . . . . . Tel. 964 547 250
AGÈNCIA TRIBUTARIA
Av. del Mediterrani, 1 . . . . . Tel. 901 223 344
ATENCIÓ I TRÀMITS
Pl. Major s/n planta baixa. . .  Tel. 964 547 000
AUDITORI MUNICIPAL
Av. Murà  . . . . . . . . . . . . Tel. 964 547 200
CÁRITAS
C/ Calvari, 199 planta baixa .  Tel. 964 535 343
CEAM VILA-REAL
C/ Gamboa 29  . . . . . . . . .  Tel. 964 526 897
CEMENTERI MUNICIPAL
Camí de l’Ermita s/n. . . . . . Tel. 964 520 073
CORREUS
Carretera d’Onda s/n  . . . . . Tel. 964 530 614

 adreces d’interés
BIBLIOTECA SECCIÓ INFANTIL PIUS XII
Av. de Pius XII, 43: Tel. 964 547 232
AGÈNCIA DE LECTURA EL PILAR
C/ Martí l’Humà, 24: Tel. 964 547 233
ARXIU MUNICIPAL DE VILA-REAL
Av. de la Murà, 14: Tel. 964 547 220
BIBLIOTECA MUNICIPAL-AGÈNCIA DE SOLADES
C/ de Solades, 25: Tel. 964 547 230
CASA DE L’OLI:
Pl. de Mossén Ballester, 1: Tel. 964 547 222
CULTURA - AUDITORI MUNICIPAL: Av. de la 
Murà, 1: Tel. 964 547 200

MUSEU DE LA CIUTAT CASA DE POLO:
C/ de Joan Fuster, 33: Tel. 964 547 222
MUSEU ETNOLÒGIC: Ermita de la Mare de Déu:  Tel. 964 547 222
AGÈNCIA LOCAL D’HABITATGE: Pl. Major, s/n: Tel. 964 547 000
AMICS: C/ de Betxí, 49: Tel. 964 547 138
ASSOCIACIÓ DE COMERCIANTS DEL MERCAT CENTRAL
Pl. de Colom, s/n: Tel. 964 520 838
CÀMARA DE COMERÇ - VIVER D’EMPRESES I i II
C/ del Monestir de Poblet, 24: Tels. 964 506 661 / 964 533 681
CASA DE LA DONA: C/ de Santa Sofia, 2: Tel. 964 547 160
FUNDACIÓ GLOBALIS:
C/ del Monestir de Poblet, 15. Despatx 39: Tel. 964 054 522
CENTRE DE DIA LLUÍS ALCANYÍS: C/ del Molí, 4-A: Tel. 964 547 140
CENTRE DE DIA TERAPÈUTIC: C/ de la Soledat, 27: Tel. 964538465
COMUNITAT DE REGANTS: C/ del Mestre Goterris, 11: Tel. 964 521 995
GD’OS, GESTIÓ D’OBRES I SERVEIS. Camí de Betxí, 26: Tel. 010 / 954 547 100
INSTITUT NACIONAL DE LA SEGURETAT SOCIAL:
C/ de València, 31-A: Tel. 964 521 341
FACSA: C/ de Carles Sarthou, 10: Tel. 964 527 680
ESCOLA TALLER: Av. d’Europa, 34: Tel. 964 500 153

 trens
VILA-REAL - CASTELLÓ: 
Dilluns a divendres a 6.55, 7.05, 7.33 (CIVIs), 
7.50, 8.03 (CIVIs), 8.20, 8.33. (CIVIs), 8.57, 9.20, 
9.46, 10.20, 10.47, 11.20, 11.47, 12.20, 12.47, 
13.20, 13.47, 14.20, 14.47, 15.03 (CIVIs), 15.30, 
15.47, 16.04 (CIVIs), 16.30, 16.47, 17.20, 17.47, 
18.20, 18.47, 19.03 (CIVIs), 19.35, 19.46, 20.03 
(CIVIs), 20.30, 20.47, 21.20, 21.46, 22.20, 22.47, 
23.30. Cap de setmana a les 8.20, 9.20, 10.20, 
11.20, 12.20, 13.20, 14.20, 15.30, 16.30, 17.20, 
18.20, 19.35, 20.30, 21.20, 22.20, 23.30 hores.

CASTELLÓ - VILA-REAL: 
Dilluns a divendres a 5.55, 6.15, 6.45 (CIVIs), 
7.02, 7.17 (CIVIs), 7.35, 7.47 (CIVIs), 8.05, 8.20, 
8.55, 9.20, 9.50, 10.20, 10.50, 11.20, 12.00, 12.20, 
12.50, 13.25, 13.50 (CIVIs), 14.15, 14.30, 15.05 
(CIVIs), 15.20, 15.35, 15.50, 16.20, 16.50, 17.20, 
18.00, 18.20 (CIVIs), 18.25, 18.50, 19.15 (CIVIs), 
19.20, 19.50, 20.20, 20.50, 21.20, 21.50, 22.30. 
Cap de setmana a les 7.35, 8.20, 9.20, 10.20, 
11.20, 12.20, 13.25, 14.30, 15.35, 16.20, 17.20, 
18.25, 19.20, 20.20, 21.20, 22.30 hores.

VILA-REAL - VALÈNCIA: 
Dilluns a divendres a 6.02, 6.21, 6.50 (CIVIs), 
7.09, 7.22 (CIVIs), 7.41, 7.54, 8.10 (CIVIs), 8.26, 
9.02, 9.26, 9.56, 10.26, 10.56, 11.26, 12.07, 12.26, 
12.56, 13.31, 13.56, 14.20 (CIVIs), 14.36, 15.11, 
15.25 (CIVIs), 15.41, 15.56, 16.26, 16.56, 17.26, 
18.07, 18.25 (CIVIs), 18.31, 18.56, 19.20 (CIVIs), 
19.26, 19.57, 20.26, 20.56, 21.26, 21.56, 22.36. 
Cap de setmana a les 7.41, 8.26, 9.26, 10.26, 
11.26, 12.26, 13.31, 14.36, 15.41, 16.26, 17.26, 
18.31, 19.26, 20.26, 21.26, 22.36 hores.
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